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اقتصادی

در جلسه هیات دولت به ریاست دکتر روحانی؛ 

نحوه خریدتضمینی گندم برای سال96
تعیین شد 

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در جلسه عصر یکشنبه هیات وزیران به ریاست 
حجت الاسلام و  المسلمین دکتر حسن روحانی رییس جمهوری، گزارشی را از نظام 

تحلیل اطلاعات بازار کار ایران ارائه داد .  
به گزارش ایرنااز پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، نظام تحلیل اطلاعات بازارکار 
یک شبکه از سازمان ها و وزارتخانه های مرتبط با وظایف مشخص است که به تولید 
آمار و اطلاعات و تحلیل این اطلاعات برای جهت دهی سیاست های بازار کار می 

پردازد.
این گزارش، بانگاهی اجمالی بر روندتحولات بازارکار ایران، به موضوعاتی از قبیل 
وبیکاری  اشتغال  نرخ مشارکت، سطح تحصیلات جمعیت درسن کار،وضعیت 

درکشور،وضعیت پوشش بیمه ای افراد شاغل می پردازد.
هیات وزیران نحوه خرید تضمینی گندم برای سال 1396 را تعیین کرد. براین 
اساس، دولت مقرر کرد محصول گندم استان های مرکزی،خراسان شمالی،اردبیل 
وزنجان در قالب سیاست قیمت تضمینی از طریق بورس کالای ایران برای مصارف 
صنف و صنعت معامله شود.دولت، شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران را به 
عنوان بازارساز مکلف کرد حداکثر تا دو هفته پس از اولین عرضه هرمحموله گندم 
درتابلو بورس، درصورت عدم خرید ازسوی متقاضیان، نسبت به خرید آن اقدام کند.

کارخانجات آردسازی نیزموظفند در صورت خرید مستقیم ازکشاورزان، نسبت به 
پرداخت مرحله اول بهای گندم خریداری شده از طریق سامانه خرید تضمینی بانک 
کشاورزی اقدام کنند. مابه التفاوت قیمت پرداختی توسط کارخانجات آردسازی تا 
قیمت خرید تضمینی گندم از محل اعتبارات قانون بودجه سال 1396 کل کشور 
پرداخت خواهد شد.باتصویب هیات وزیران وبااجرای قطعه دوم آزادراه کنارگذر غربی 
اصفهان حدفاصل میدان کرکوند تا تقاطع بزرگراه مبارکه - شهرضا و مبارکه - بروجن 
)سه راهی طالخونچه(، حدود 15 کیلومتر به طول این آزاد راه افزوده شد. بنابراین 
طول پروژه مذکور از 93 کیلومتر به 108 کیلومتر افزایش پیدا می کند.هیات وزیران 
در ادامه، ضمن اظهارنظر درخصوص تعدادی ازطرح های نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی، نماینده خود را برای پیگیری موضوع تعیین کرد.

127هزارمیلیارد ریال چک برگشتی
 در اسفندماه 

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران شمار و مبلغ چک های صادر شده در 
اسفندماه گذشته را اعلام کرد که بر این اساس، از نزدیک به 10 میلیون فقره چک 
صادر شده، یک میلیون و 434 هزار و 200 فقره به ارزش 126 هزار و 951 میلیارد 

ریال وصول نشد. 
بررسی خبرنگار ایرنا از آمارهای اعلام شده در تارنمای بانک مرکزی روشن می کند 
در اسفند ماه 1395 در کل کشور 10 میلیون فقره چک به ارزش 638 هزار میلیارد 
ریال مبادله شد.آنگونه که دبیرکل بانک مرکزی، اعلام کرده است این میزان نسبت 
به ماه پیش از آن )بهمن ماه(، از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 4.2 درصد و 16.3 

درصد بیشتر شد.
به گفته »سیدمحمود احمدی«، نزدیک به هشت میلیون و 600 هزار فقره چک به 
ارزش 511 هزار میلیارد ریال وصول شد که نسبت به ماه پیش از نظر تعداد و مبلغ 

به ترتیب 5.2 درصد و 17.2 درصد افزایش یافت.
وی در گفت و گو با تارنمای بانک مرکزی گفته است میزان چک های برگشتی 
کشور در این مدت سبت به ماه پیش از نظر تعداد 1.2 درصد کاهش و از نظر مبلغ 
12.6 درصد افزایش را ثبت کرد که 97.4 درصد آن از نظر تعداد و 97 درصد از آن 

از نظر مبلغ به دلیل کسری یا فقدان موجودی بوده است. 
بر پایه داده های جدول بانک مرکزی، شمار چک های برگشتی به دلیل کسری یا 
فقدان موجودی یک میلیون و 396 هزار و 900 فقره به ارزش حدود 123 هزار و 

180 میلیارد ریال بود
بر پایه گفته های احمدی، افزایش 12.6 درصدی چک برگشتی در اسفند ماه را 
از نظر مبلغ باید در کنار افزایش 17.2 درصدی مبلغ کل وصولی ها تحلیل کرد که 
نشان می دهد علت افزایش چک برگشتی نسبت به دوره پیش، افزایش چک های 

مبادلاتی بوده است. 
دبیرکل بانک مرکزی می گوید: اسفند ماه 1395 در کشور یک میلیون و 130 
هزار فقره چک رمزدار به ارزش یک هزار و 536 میلیارد ریال وصول شد که نسبت 
به ماه پیش از نظر تعداد و مبلغ به ترتیب 24.9 درصد و 31.6 درصد افزایش یافت.

بنابراین در این مدت 9 میلیون و 707 هزار فقره چک وصول شد که هشت میلیون 
و 577 هزار فقره چک عادی و یک میلیون و 130 هزار فقره چک رمزدار بود. 

بر پایه اعلام احمدی، 88.4 درصد کل چک های وصولی، چک عادی و 11.6 درصد 
چک رمزدار بود.  همچنین در کل کشور 2048 هزار میلیارد ریال چک وصول شد 
که 511 هزار میلیارد ریال چک عادی و 1536 هزار میلیارد ریال چک رمزدار بود، 

به عبارتی 25 درصد کل مبلغ چک های وصولی عادی و 75 درصد آن رمزدار بود.
آنگونه که جدول آماری بانک مرکزی برمی آید،  در اسفندماه گذشته تهران با 487 
هزار و 300 فقره چک برگشتی به ارزش 73 هزار و 743 میلیارد ریال در صدر استان 
های کشور قرار گرفت. ایلام با 9 فقره چک برگشتی به ارزش 62 میلیارد ریال نیز 

بهترین عملکرد را بر جای گذاشت.
قرار است جزئیات آمار چک های مبادله شده در نظام بانکی در چند روز آتی و 

ماهیانه به تفکیک اطلاع رسانی شود.
به گزارش ایرنا، پنجم خردادماه 1394 با حضور معاون اول رییس جمهوری سامانه 

چکاوک به عنوان بزرگ ترین طرح شبکه بانکی راه اندازی شد.
در سامانه هوش تجاری چکاوک، امکان نگهداری اطلاعات و گزارش گیری به 
تفکیک نمودار تعداد و مبالغ تراکنش ها، چک های واگذاری و عهده بانک ها، وضعیت 

چک ها و رویت مشخصات آنها، علت برگشت و... وجود دارد. 

زنگنه:

۴ غول نفتی در راه ایران
وزیر نفت اظهار امیدواری کرد، ایران بتواند امسال با شرکت توتال فرانسه، لوک اویل 

روسیه، مرسک دانمارک و احتمالا پرتامینای اندونزی، قرارداد امضا کند. 
به گزارش خبرآنلاین، ایران امیدوار است به دنبال انتخاب دوباره حسن روحانی به 
عنوان رییس جمهور ایران، با امضای پیش قراردادهایی با  شرکت هایی مثل توتال و 

لوك اویل در سال جاری میزان سرمایه گذاری ها در صنعت نفت افزایش یابد.
بیژن زنگنه وزیر کهنه کار نفت،در مصاحبه ای با رویترز گفته است که ایران در نظر 
دارد طی 5 سال آینده ظرفیت تولید نفت ایران یك چهارم افزایش بدهد و این افزایش 

با قراردادهای جدید بین المللی امکان پذیر است.
توسعه میدان های جدید و افزایش برداشت از میادین مشترك به ایران این امکان را 
می دهد که سومین کشور تولید کننده نفت، تولید نفت خود را 5 میلیون بشکه در 
روز افزایش دهد  که این رقم 5 درصد از تولید جهانی نفت است.ایران هم اکنون 4 
میلیون بشکه در روز نفت تولید می کند.قرار است ظرفیت تولید گاز فرآوری شده هم 
تا یك میلیون مترمکعب افزایش یابد که با این افزایش، تولید گار ایران به 600 هزار 
مترمکعب می رسد.زنگنه  در جریان نشست اعضای صادرکننده نفت در وین در این 
مصاحبه گفت که »انتخابات اخیر ایران یك مرحله مهم بود،به این دلیل که  مردم در 

این انتخابات به تعامل با جهان رای مثبت دادند.«
او اضافه می کند:»من امیدوارم که این پیام مثبت خصوصا از سوی  قدرتهای بزرگ 
جها،ن درك شده باشد.« او گفته است که این همچنین پیام روشنی به ایالات متحده 
آمریکاست که  اخیرا دوباره تحریم های 1979 زمان انقلاب ایران را برقرار کرده است.

»دیگر  زمان برخورد با ایران نیست.« اشاره زنگنه به تحریم های بازدارنده ای است که 
اخیرا توسط دونالد ترامپ علیه ایران وضع شده است.»این )انتخابات ایران( پیام بسیار 
روشنی به جهان است، بیش از 65 درصد از جوانان ایرانی  و طبقه متوسط،دانشجویان 
دانشگاه  این پیام را داده اند.من امیدوارم که جهان این تغییر مثبت را دریافت کرده 
باشد.«زنگنه می گوید که ایران امیدوار است ،قراردادهای جدیدی را امسال با توتال 

فرانسه ،لوك اویك روسیه،مرسك دانمارك و پترومینا اندونزی به امضا برساند.
گفت وگو ها بر توسعه میادین جنوب آزادگان،یادآوران،غرب کارون،منصوری و آب 

تیمور و همچنین لایه نفتی میدان گازی پارس جنوبی خواهد بود.
او می گوید که این افزایش ظرفیت ها بر همکاری ایران با اوپك تاثیری نمی گذارد.

روز سه شنبه اعضای اوپك برای توقف تولید به مدت 9 ماه دیگر در جهت کاهش 
عرضه جهانی به توافق رسیدند.زنگنه می گوید که تصمیم اعضای اوپك، تصمیمی 
کوتاه مدت است و برنامه ایران برای افزایش ظرفیت تولید یك بخش از برنامه بلند 
مدت این کشور است.رقابت ایران با عربستان سعودی در جریان نشست های قبلی 
اوپك بسیار تنش زا بوده،با این حال زنگنه می گوید که او خیلی شگفت زده است که 
یك همکاری خوب بین اعضای اوپك شکل گرفته و این همکاری با غیر اوپکی ها مثل 

روسیه برای فریز  کردن تولید نفت تکمیل شده است.
زنگنه می گوید:»من فکر می کنم که این اولین بار است که ما  نشست بدون بحث 
و جدلی را داشته ایم.من حدود 20 سال است که در اوپك هستم، این اولین بار است 

که شاهد توافق 100 درصدی بین اوپك و غیر اوپك هستم.«

دولت یازدهم در حالی آغاز به کار کرد که معیشت مردم به 
دلیل تحریم های بین المللی و کاهش شدید بهای نفت با چالش 
های فراوانی روبرو شده بود. در نتیجه این دولت با اقدام های 
سازنده خود در حوزه داخلی و بین المللی تغییرهای مثبت و 
ملموسی در حوزه اقتصادی رقم زد که این مهم را می توان از 
جمله عوامل رای دوباره مردم به دولت تدبیر و تاکید آنان بر 

تداوم این رویکرد دانست. 
معیشت و برنامه های اقتصادی از جمله مهمترین برنامه دولت 
ها به شمار می رود و از تعیین کننده ترین ملاک ها برای انتخاب 
رییس جمهوری محسوب می شود. مقوله مهمی که در انتخابات 
اخیر ریاست جمهوری نمود بارزی داشت و برگزیده شدن حسن 
روحانی از طرف مردم از عملکرد مطلوب وی در حوزه اقتصاد 
نشات می گیرد. در چهار سال گذشته در زمینه اقتصاد داخلی 
و در حوزه روابط اقتصادی در سطح بین المللی تغییرهای قابل 
ملاحظه ای احساس شد که نوید از آینده ای پویاتر برای این 
عرصه مهم دارد. پیش از اجرای برجام به دلیل تحریم های 
ظالمانه غرب و افت شدید بهای نفت، اداره امور کشور با دشواری 
های زیادی روبرو بود. بنابراین دولت یازدهم در کنار رایزنی های 
جدی برای رفع تحریم ها در داخل نیز به اصلاحات سازنده ای 
پرداخت. از جمله فعالیت هایی در زمینه اصلاح نظام بانکی تا 

کاهش نرخ تورم که در نهایت به ثبات بازار منجر شد. 
دیگر رویداد مهم اما در حوزه روابط خارجی با توافق تاریخی 
ایران و گروه 1+5 در قالب برجام به وقوع پیوست و پس از 
اعلام رسمی اجرای توافق در دی ماه سال گذشته، امیدواری 
به بازگشت رونق به اقتصاد کشور فزونی یافت. رفت وآمد هیات 
های بلند پایه اقتصادی به ایران و بالعکس در کنار تفاهم نامه 
هایی پربار، آینده ای روشن را تداعی می کند. همین موضوع 
باعث شد تا مردم با حضور گسترده خود به تداوم رویکرد کنونی 
در چهار سال آتی رای دهند. دولت دوازدهم برنامه های های 
مشخص و مدونی در تمامی حوزه ها از جمله حوزه اقتصادی 
ارایه داده که نه تنها اصول اصلی فعالیت های اقتصادی را معین 
کرده بلکه اهداف و راهبرد هر یک از طرح ها، ساز وکارهای 
اجرایی و منابع مورد نیاز آنها را نیز مشخص و تشریح کرده است.

بازار  توسعه  بانکی،  نظام  اصلاح  تورم،  کاهش  از  صیانت 
سرمایه، افزایش اشتغال با بهبود کیفیت زندگی، کارانه اشتغال 
جوانان)کاج(، سیاست های کاهش فقر)عدالت درآمدی(، توسعه 
بخش خصوصی، برون گرایی و تعامل با اقتصاد جهانی و اقتصاد 
منطقه؛ تنها بخش کوچکی از برنامه های دولت دوازدهم در 
حوزه اقتصادی به شمار می رود.  البته نگاه ویژه ای نیز به 
گردشگری در این برنامه به عنوان صنعت روز دنیا شده و در 
برنامه های مربوط به آن آمده است که »توسعه گردشگری از 
جمله ظرفیت هایی است که می تواند به متنوع شدن اقتصاد 
ایران، ایجاد اشتغال بالاخص در مناطق کم برخوردار و راه اندازی 
زنجیر های از تولید و خدمات کمک کند. ایران می تواند تا سال 
1400 به هدف جذب سالانه 9 میلیون گردشگر خارجی اعم از 
گردشگر مذهبی، تفریحی و سلامت دست یابد. اقدامات صورت 
گرفته در دولت یازدهم برای نوسازی ناوگان حمل و نقل هوایی و 
ریلی، ساخت هتل ها، بهسازی چهره ایران در عرصه بین المللی 
و رفع تحریم ها زمینه های مساعدی برای توسعه گردشگری 
فراهم کرده است.« پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به منظور 
واکاوی افق اقتصادی 1400 و فعالیت های آتی دولت دوازدهم 
در عرصه اقتصادی با »سیدفرزاد هاشمی« استاد دانشگاه، مدیر 
گروه اسبق تحقیقات صنعت وزارت اقتصاد و دارایی معاونت 

اقتصادی و اقتصاددان به گفت وگو پرداخت.

- شرح کامل گفت وگو در ادامه آمده است: 
اقتصادی  عرصه  در  را  یازدهم  دولت  های  اقدام   **

چگونه ارزیابی می کنید؟
در دولت یازدهم اقدام ها و اتفاق های مهم و مناسبی رقم 
خورد که باید در دولت آینده جدی تر از پیش دنبال شود. در 
دولت تدبیر، حرکت اقتصاد در مسیر درستی قرار گرفت، تورم 
از نرخی نزدیک به 34.7 درصد به 9 درصد رسید و نرخ بهره 
های بانکی کاهش یافت که اگر این اقدام صورت نمی گرفت، 
کارهای تولیدی کاهش و به جای آن تجارت افزایش می یافت. 
در عرصه مهار افزایش نرخ ارز نیز فعالیت های مناسبی انجام 
شد. نرخ خرید و فروش دلار در دولت دهم نزدیک به چهار هزارو 
500 تومان بود که با تحویل کابینه به دولت یازدهم اینک شاهد 
کاهش این قیمت به زیر سه هزار و 750 تومان هستیم. البته 
برخی بر این باورند که کاهش نرخ دلار باعث کاهش صادرات 
کشور می شود اما باید دانست 75 درصد صادرات ایران وابسته به 
نفت است و این مهم آن چنان تاثیری در صادرات ندارد. از طرف 
دیگر صادرات کشورمان برای نخستین بار در 2 سال گذشته از 
میزان واردات آن بیشتر بود که نشان می دهد تراز تجاری کشور 
روند مثبتی را طی کرده است. همچنین کسری بودجه دولت 
نیز با وجود فروش اوراق قرضه و مشارکت در سال گذشته به 
صفر رسید. در دولت یازدهم برخی اقدام ها صورت گرفت که 
برای بسترسازی چهارسال کنونی امری ضروری بود. این اقدام 

ها باعث شد جلوی برخی بی انضباطی های مالی گرفته شود. 
** یکی از مهمترین اولویت های کاری دولت دوازدهم 
مربوط به مطالبه جوانان برای بهبود شرایط اشتغالزایی 
است. به نظر شما چه فعالیت هایی می تواند در این راستا 

کارگشا باشد؟ 
دولت دوازدهم باید درباره شاخص رفاه، فعالیت های موثری 
صورت دهد و در زمینه ایجاد اشتغال مولد و با بهره وری بالا 

بکوشد. امروزه موضوع بیکاری یکی از مهم ترین معضل های 
اقتصادی به شمار می رود که با وجود اقدام های موثر در دولت 
تدبیر هنوز هم کشور نیازمند ایجاد فضای بیشتر برای ورود 
جوانان به بازار کار است. بر پایه آنچه در قانون برنامه و بودجه 
وجود دارد، دولت موظف بود در چهار سال گذشته به طور 
سالیانه 700 هزار شغل ایجاد کند که با فراهم شدن اشتغال 
برای 600 یا 700 هزار تن در سال می توان به آن نمره قابل 
قبولی داد. با وجود این به دلیل شمار زیاد متقاضیان ورود به بازار 
کار و انباشت آنان از دولت نهم و دهم اشتغال خالص کشور صفر 
بود. بنابراین دولت آینده باید اشتغالزایی مولد موثر را ایجاد کند و 
به فعال سازی بخش خصوصی بپردازد و توجه به اصل 44 قانون 

اساسی را در کانون توجه خویش قرار دهد.
** به نظر شما دولت جدید باید چه اولویت هایی را 
به منظور دستیابی به گشایش های ملموس اقتصادی 

صورت دهد؟
*** نخستین اولویت دولت دوازدهم باید واقعی کردن قیمت 
دلار باشد که این اقدام امکان دارد، رییس جمهوری را از نظر 
سیاسی با چالش هایی روبرو سازد اما باید این موضوع هرچه 
سریع تر تحقق یابد. در زمان حاضر قیمت دلار از راه طلب های 
ایران که به دلیل برجام آزاد شد، پایین نگاه داشته شده است در 
حالیکه برای واقعی ساختن قیمت دلار ضرورت دارد، صادرات 
غیر نفتی کشور افزایش یابد، بدین ترتیب پول داخلی در برابر 
پول خارجی قدرتمند و توانمند و جلوی بسیاری از رانت ها 
گرفته خواهد شد. مقوله دیگر، جلوگیری از ورود نهادهای نظامی 
و انتظامی به چرخه اقتصاد و ایجاد بازار رقابتی برای شرکت ها 
و بنگاه های اقتصادی خصوصی است. نکته سومی که ضرورت 
دارد در دولت دوازدهم به آن توجه شود، گسترش ارایه خدمات 
عمومی محسوب می شود که به دلیل ارتباط مستقیم این امر با 
قشر ضعیف جامعه تاثیر زیادی در ایجاد رفاه خواهد داشت. برای 

تحقق این امر همکاری شورای شهر که اینک با بافتی متفاوت 
مشغول به کار خواهد شد با دولت راهگشا خواهد بود.

زمینه  در  تدبیر  دولت  مهم  های  اقدام  از  یکی   **
اقتصادی، افزایش مبلغ وام مسکن و کاهش نرخ بهره 
بانکی برای دریافت این تسهیلات بود. به نظر شما این امر 
می تواند در آینده اقتصادی کشور تاثیر مطلوبی داشته 

باشد؟
برخی بر این باورند، ایجاد رونق در بخش مسکن می تواند، 
رشد  افزایش  و  دیگر  های  حوزه  در  پیشرفت  برای  محرکی 
اقتصادی باشد. بخش مسکن در هر کشور عرصه پیشرو در 
اقتصاد به شمار می رود اما باید به این نکته نیز توجه داشت 
که در دولت نهم و دهم نیز قیمت مسکن رشد چشمگیری 
داشت اما موجب رشد اقتصادی نشد. شماری نیز معتقدند که 
رشد مسکن افزایش نرخ اشتغالزایی را به دنبال دارد اما در ایران 
بیشتر کارگران ساختمانی ایرانی نیستند و این امر تاثیر چندانی 
بر اقتصاد ایران نخواهد داشت. از این رو اگر سرمایه های بخش 
مسکن به طرف بورس و تولید کشور سوق داده شود، تاثیر 

بیشتری خواهد داشت.
** به نظر می رسد که هدف دولت از طرح وام مسکن 
بیشتر کمک به وضعیت اقتصادی جوانان و راهگشایی در 
این باره است و بیش از اینکه دولت در این زمینه بهره مند 
شود، مردم از این امتیازها برخوردار و منافع آنان محقق 
خواهد شد، به باور شما این امر چه تاثیری بر زندگی مردم 
خواهد داشت و انجام چه فعالیت های دیگری از طرف 

دولت در این زمینه ضروری به نظر می رسد؟ 
*** بی شک ثبات قیمت در بخش مسکن و کاهش هیجان 
های تورمی در این زمینه به نفع جامعه خواهد بود. در بخش نرخ 
اجاره ها نیز دخالت دولت ضروری به نظر می رسد، چون زمانی 
که مردم نتوانند، مسکن بخرند به طرف اجاره نشینی روی می 
آورند و در این راستا نظارت دقیق و کارشناسی دولت بر مبلغ 

اجاره نقش پر اهمیتی در رفاه خواهد داشت.
و  اروپایی  کشورهای  با  ایران  تجاری  قراردادهای   **
آمریکایی نظیر بویینگ چقدر می تواند در اقتصاد کشور 

موثر باشد؟
های  گشایش  جهانی  کشورهای  و  ایران  قراردادهای   ***
می  قرار  معامله  های  طرف  اختیار  در  را  مناسبی  اقتصادی 
دهد اما با ورود »دونالد ترامپ« به عرصه سیاست آمریکا روند 
مناسبات اندکی با اختلال روبرو خواهد شد. اگر »باراک اوباما«  
رییس جمهوری پیشین این کشور یا فردی از جبهه دموکرات 
در این انتخابات پیروز می شد با توجه به اینکه برجام نتیجه 
گفت وگوهای هسته ای با این افراد بود، به طبع روند مناسبات 
سریع تر و گشایش ها ملموس تر بود. امروزه نمی توان ادعا کرد 
که موضع گیری های آمریکا تاثیری در ارتباط ایران و دیگر 
کشورها ندارد بلکه کمترین تاثیر آن می تواند کارشکنی باشد. 
البته باید به این نکته توجه داشت که ایران با توافق برجام به 
نوعی توانست افزون بر اعتماد به دیگر کشورها، اعتماد آنان را نیز 
به خود جلب کند، بنابراین می تواند در صورت نیاز از راه حل 
های جایگزین بهره ببرد و از کشورهای اروپایی هواپیماهای با 
کیفیت بالا خریداری کند. در این زمینه باید گفت، ترامپ دارای 
شخصیتی تجاری و اقتصادی است که مهم ترین موضوع برای 
وی رونق معامله های آمریکا محسوب می شود و ایران نیز از 
بزرگترین تقاضا کنندگان بویینگ این کشور است، بنابراین اینکه 
وی تمایلی به ادامه قرارداد هواپیمایی با ایران نداشته باشد دور 

از ذهن به نظر می رسد. 

تقویت بنیه اقتصادی کشور در دولت دوازدهم 

22میلیون مشمول شماره شبا وارد نکرده اند 

250 هزار شماره شبای مشمولان سهام عدالت 
برگشت خورد 

مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی با بیان اینکه هنوز 22 میلیون نفر از 
مشمولان سهام عدالت به سامانه مربوطه برای اعلام شماره شبای بانکی مراجعه 
نکرده اند، گفت: در یک ماه گذشته 250 هزار شماره شبای بانکی ثبت شده 

مشمولان سهام عدالت مورد تایید قرار نگرفته است. 
سیدجعفر سبحانی روز سه شنبه درباره آخرین وضعیت ثبت شماره شبای بانکی 
مشمولان سهام عدالت در سامانه مربوط به آن به خبرنگار ایرنا گفت: این افراد 
کسانی هستند که سامانه سهام عدالت مراجعه و یک شماره شبا بانکی در سامانه 
ثبت کرده اند اما پس از بررسی و سنجش آن توسط سازمان خصوصی سازی، تعلق 
شماره شبا به شخص مشمول احراز نشده و شبا مورد تایید قرار نگرفته است. وی 
افزود: در برخی موارد هم حساب بانکی مشمول راکد یا مسدود بوده و شبا توسط 

بانک مربوطه معتبر اعلام نشده است. 
وی با بیان اینکه برای کسانی که شماره شبا بانکی آنها مورد تایید قرار نگرفته، 
پیامک ارسال شده است، گفت: این افراد باید در فرصت باقیمانده تا پایان شهریور 
ماه امسال شماره شبای دیگری که حساب آن به نام خود فرد مشمول است، در 
سامانه ثبت کنند تا امکان دریافت سود سهام عدالت را داشته باشند.مشاور رئیس 
سازمان خصوصی سازی با یادآوری اینکه از 47 میلیون مشمول دریافت سهام 
عدات بالغ بر 25 میلیون نفر شماره شبای بانکی خود را در سامانه ثبت کرده 
اند، اظهار داشت: 22 میلیون مشمول باقیمانده نیز باید در اسرع وقت نسبت به 
ورود به سامانه و ثبت شماره شبای خود اقدام کنند.سبحانی خاطر نشان کرد که 
مشمولان می توانند با مراجعه به بانک های عامل کشور، شماره شبای بانکی خود 
را دریافت و در سامانه سهام عدالت وارد کنند و در این زمینه هیچ تفاوتی بین 

بانک ها وجود ندارد.
**پرداخت سود در نیمه دوم امسال

مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی همچنین گفت: مجمع عمومی شرکت های 
تحت پوشش سهام عدالت برای سال مالی 95 در نیمه نخست امسال برگزار می 
شود و از این رو پرداخت سود سهام عدالت به نیمه دوم امسال موکول شده است.

سبحانی خاطر نشان کرد: هر گونه اقدام برای توزیع سود سهام عدالت، به طور 
گسترده توسط سازمان خصوصی سازی از طریق رسانه های معتبر از جمله صدا و 

سیما، خبرگزاری های رسمی و نشریات اطلاع رسانی می شود.
وی از مردم خواست، مراقب پیام های دروغینی که درباره توزیع سود از سوی 
برخی سایت ها و کانال های سودجو منتشر می شود، باشند و فریب آن را نخورند.

سبحانی کل مشمولان سهام عدالت را حدود 47 میلیون نفر اعلام کرد و گفت: 
در شرایط کنونی هیچ برنامه ای برای عضویت افراد جدید برای سهام عدالت در 
دستور کار نیست و هرگونه ادعا در این زمینه با انگیزه کلاهبرداری مطرح می شود.

به گزارش ایرنا، سامانه سهام عدالت با هدف اطلاع هموطنان از صورت حساب خود 
و نیز دریافت شماره شبا برای واریز سود سهام در نیمه دوم امسال، از اسفند ماه 

پارسال به نشانی اینترنتی www.samanese.ir آغاز به کار کرده است.
مشمولان می توانند با مراجعه به شعبه بانک های عامل، استفاده از دستگاههای 
خودپرداز بانکی یا از طریق اینترنت بانک و تلفن بانک شماره شبای 24 رقمی 

حساب های خود را دریافت کنند.
10 سال مهلت قانونی برای اینکه از محل سود سهام عدالت، بدهی مشمولان 
بابت خرید سهام پرداخت شود، به پایان رسیده و برای هر فرد 10 میلیون ریال 

)یک میلیون تومان( سهم اختصاص یافته است.
در این 10 سال، از محل سود سهام عدالت مقداری سود به خزانه واریز شده و 

اکنون با پایان مهلت 10 ساله، سهام قابل واگذاری است.
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آقایان بروند سراغ تیم های محروم؛

شفق: تراکتورسازی یک تیم ورشکسته است
مدیرعامل سابق تراکتورسازی گفت: روزی که موفق شدم این تیم را به لیگ برتر 
بیاورم 90 هزار هوادار داشتیم. اما الان این تیم کاملا ورشکسته است و هوادارش 

کم شده است.
ناصر شفق در خصوص آخرین اتفاقات مربوط به تراکتورسازی اظهار داشت: من 
هیچ کجا اعلام نکردم که چهارشنبه برای گرفتن تراکتورسازی به تبریز می روم. فکر 
می کنم این خبرسازی از سوی بعضی ها صورت گرفته که مردم تبریز و هواداران 
تراکتورسازی را گمراه کنند. هدف آنها این است که مردم را چشم براه بگذارند و 
وقتی ببینند من چهارشنبه به تبریز نرفتم سرخورده شوند.  نامه یک هفته به مدیران 
تراکتورسازی زمان داده اند تا اسناد مثبت خود را در رد ادعای من ارائه دهند. یک 
هفته می شود 11 خرداد که پنجشنبه است و 12 خرداد هم جمعه می شود. پس 
عملا من تا شنبه هفته آینده نمی توانم به تبریز بروم. ضمن این که رفتن من به تبریز 
به شنبه و یکشنبه نیست. بلکه منوط به دادن حکم نهایی از سوی فدراسیون فوتبال 
است. مدیرعامل سابق باشگاه تراکتورسازی اظهار داشت: من تابع قانون هستم و تا 
زمانی که فدراسیون رسما این موضوع را تایید نکند به تبریز نمی روم. امیدوارم که 
فدراسیون هم مثل همیشه که جانب حق را گرفته در این مورد خاص هم جانب حق 
را داشته باشد و در نهایت حق به حق دار برسد. شفق در خصوص ادعای برخی از 
مسئولین در خصوص مالکیت این باشگاه بعد از 7 سال اداره آن تاکید کرد: من تا 
آخر سر حرف و ادعایم هستم و بابت گرفتن حق خودم و حق مردم تبریز و هواداران 
تیم تراکتورسازی تلاش می کنم.  وی در ادامه گفت: این که آقایان عاشق خدمت به 
فوتبال هستند مشکل نیست. اما اگر هدف خدمت است،  بفرمایید، این شما و این تیم 
فجرسپاسی که خیلی بیشتر از تراکتورسازی نیازمند خدمت و دست گیری است. فجر 
سپاسی را نمی خواهید؟ بفرمایید استقلال اهواز را تحویل بگیرید. هیچ تیمی محروم 
تر از استقلال اهواز و شایسته تر برای خدمت نیست. این تیم هم هواداران زیادی دارد 
و شهر اهواز هم 8 سال درگیر جنگ تحمیلی بوده است و مردم این شهر تنها دل 
خوشی شان همین فوتبال است. در اهواز هم هواداران زیادی هستند و استعدادهای 
فوق العاده ای وجود دارند. از این تیم های محروم و نیازمند کمک زیاد است. بفرمایید 
به استقلال خوزستان کمک کنید که در به در به دنبال مالک است. این تیم با بدبختی 
در جام باشگاه های آسیا حضور دارد. یا تیم نفت تهران را تحویل بگیرید که نماینده ما 
در لیگ قهرمانان آسیا است. یا سپیدرود رشت که به دنبال حامی مالی و مالک است 
و این تیم هم بیست سی هزار هوادار دارد. شفق در ادامه خاطر نشان ساخت: منطقه 
محروم زیاد داریم و تیم های نیازمند به حمایت هم زیاد داریم. چرا تراکتورسازی 
که خودش مالک دارد؟ بفرمایید این همه تیم که بلامالک هستند را حمایت کنید. 
تراکتورسازی نیازی به این حمایت ها ندارد. مدیرعامل سابق این باشگاه گفت: روزی 
که تراکتورسازی در لیگ یک منحل شد و مالکیت آن را گرفتم و با کمک خدا این 
تیم را به لیگ برتر آوردیم، در معمولی ترین بازی ها هم هفتاد هشتاد هزار هوادار به 
ورزشگاه می آمد. اما متاسفانه این تیم در حال حاضر در یک وضعیت ورشکستگی به 
سر می برد. البته احترام همه دوستان و آقایانی که در این سالها برای این تیم زحمت 
کشیدند برای من و همه مردم ایران واجب است، اما واقعا حق تراکتورسازی این 
نیست که کارش به جایی برسد که حتی از گرفتن بازیکن که حق طبیعی هر تیمی 

است هم محروم باشد. 

 اسدی:

 تا شکست می خوریم، حاشیه درست می کنند
دبیرکل فدراسیون فوتبال گفت: نمی دانم چرا هر وقت تیمی شکست می خورد دنبال 

این هستیم که حاشیه درست کنیم.
علیرضا اسدی پس از بازگشت تیم فوتبال جوانان از مسابقات جام جهانی کره جنوبی 
درباره عملکرد این تیم اظهار داشت: بچه ها زحمت کشیدند و توانستند پس از سال ها 
راهی جام جهانی جوانان شوند. این موضوع جای خوشحالی دارد که توانستیم در 
چنین مسابقاتی حضور داشته باشیم. بالاخره تمام تیم ها سعی می کنند با تمام توان 
در این رقابت ها شرکت کنند تا نتایج خوبی را کسب کنند و ما هم به این امید در 
این رقابت ها شرکت کرده بودیم. از طرفی تیم ما از تجربه بالایی برخوردار نبود و 
فدراسیون هم تمام امکانات را در اختیار این تیم قرار داد تا بتواند خوب نتیجه بگیرد.

دبیر کل فدراسیون فوتبال خاطرنشان کرد: تیم بازی اول را با پیروزی پشت سر 
گذاشت در بازی های بعدی مقابل زامبیا و پرتغال در اثر غفلت و بد شانسی شکست 
خورد. فدراسیون فوتبال بحث حمایتی را همچنان در دستور کار خود دارد. وی با 
اشاره به برخی انتقادها افزود: اگر برخی حرف ها درست باشد پس چرا توانستیم در 
بازی اول کاستاریکا را شکست دهیم؟ نمی دانم چرا هر وقت تیم می بازد به دنبال این 

هستیم تا برای تیم حاشیه درست کنیم.

فخرالدینی: با سپاهان به توافق نرسیدم
 بازیکن نفت تهران گفت: در لیست کرانچار قرار داشتم اما با این تیم برای فصل 

جدید به توافق نرسیدم.
 میلاد فخرالدینی در خصوص آخرین شرایطش گفت: آماده ام و شرایط بدنی ام بد 
نیست.  وی ادامه داد: در حال حاضر از چند تیم لیگ برتری از جمله گسترش فولاد 
پیشنهاد دارم که به زودی یکی از این تیم ها را انتخاب خواهم کرد. فخرالدینی گفت: 
البته در لیست کرانچار نیز برای فصل آینده سپاهان حضور داشتم که طی مذاکراتی 
که 2 هفته پیش انجام شد، مدیر برنامه هایم با این باشگاه به توافق نرسید و در حال 
حاضر به سایر پیشنهاداتم فکر می کنم. بازیکن نفت تهران در مورد اینکه وضعیت 
طلبش از این باشگاه به کجا رسید، گفت: 60 درصد از نفت طلب دارم و منتظریم تا 
تکلیف این باشگاه مشخص شود و بعد تصمیم گیری کنیم. وی درباره اینکه آیا از تیم 
جدید علی دایی یعنی سایپا پیشنهادی دارد یا خیر، گفت: من با آقای دایی مشکلی 

نداشتم اما از تیم جدید او هم پیشنهاد ندارم.

برهانی برای حضور در کلاس مربیگری
 به آلمان می رود

مهاجم پیشین تیم ملی و باشگاه استقلال در چند ماه آینده راهی کشور آلمان 
خواهد شد. آرش برهانی مدتی پیش با حضور در کلاس های مربیگری توانست مدرک 
C آسیا را بگیرد. او قرار است در چند ماه آینده با حضور در کلاس های مربیگری 
مدارک B و A آسیا را هم دریافت کند. برهانی قصد دارد که برای حضور در یک 
کلاس پیشرفته مربیگری راهی کشور آلمان شود. این کلاس سه هفته طول خواهد 
کشید و برهانی از حالا در حال تدارک برای سفر به کشور آلمان است تا در این 

کلاس شرکت کند.

 دو برزیلی پرخطر و یک ازبکستانی بی اثر

رقبای طارمی و رضایی در رسیدن
 به آقای گلی آسیا

دو مهاجم ایرانی تیم های استقلال و پرسپولیس، به همراه دو بازیکن برزیلی و یک 
بازیکن ازبک، در کورس رسیدن به عنوان آقای گلی هستند؛ بازیکنانی که به امید بالا 

بردن تعداد گل های خود امشب و فردا شب به میدان خواهند رفت.        
 دو مهاجم ایرانی حاضر در لیگ قهرمانان آسیا در حالی در بازی های دور برگشت 
مرحله یک هشتم نهایی به میدان خواهند رفت که امید زیادی به کسب عنوان آقای 

گلی لیگ قهرمانان دارند.
با بررسی بهترین گلزنان لیگ قهرمانان آسیا 2017 همراه "ورزش سه" باشید:

مهدی طارمی - پرسپولیس ایران؛ 6 گل )1 پنالتی(
مهاجم پرسپولیسی ها بعد از آقای گلی در لیگ برتر اکنون به دنبال آقای گلی در 
آسیاست، او که یکی از گل هایش را از روی نقطه پنالتی به ثمر رساند پیش از این به 
همراه تیم ملی نیز توانسته بود در بازی های مقدماتی جام جهانی نیز گلزنی کند و به 
همین دلیل تبدیل به مهاجمی معروف در قاره آسیا شده است، او امید اصلی برانکو 
و سرخ پوشان در دیدار برگشت مقابل لخویا برای گلزنی است. طارمی در صورت 
صعود پرسپولیسی ها به مرحله بعدی می تواند امیدوار باشد رکورد گلزنی در لیگ 

قهرمانان آسیا را بشکند.
کاوه رضایی - استقلال ایران؛ 5 گل )1 پنالتی(

بازیکن زهردار استقلالی ها نیز یکی از مهمترین مهاجمان حاضر در لیگ قهرمانان 
آسیا به شمار می رود، او که یکی از پنج گل خود را از روی نقطه پنالتی به ثمر رسانده 
است، پیش از این با تیم ذوب آهن نیز در لیگ قهرمانان گلزنی کرده بود، رضایی 
پس از درخشش با آبی ها و گلسازی در لیگ برتر اکنون به دنبال ادامه درخشش و 
گلزنی در لیگ قهرمانان است. با توجه به احتمال بالای صعود استقلالی ها به مرحله 
بعدی، کاوه یکی از اصلی ترین امیدهای نمایندگان ایران برای حضور در جمع بهترین 

گلزنان است. 
رافائل سیلوا - اوراواردز ژاپن؛ 5 گل )1 پنالتی(

مهاجم برزیلی اوراواردز ژاپن یکی از مهاجمان پنج گله حاضر در لیگ قهرمانان آسیا 
محسوب می شود. او که از سال 2017 به جمع ژاپنی ها اضافه شد، آمار خوبی از خود 
در این تیم به جا گذاشت و توانست در 7 دیداری که برای این تیم به میدان رفت 6 
بار گلزنی کند. مهمترین تیمی که این بازیکن در آن به میدان رفت، تیم کوریتیبای 
برزیل است. او از پنج گلی که در لیگ قهرمانان به ثمر رساند، یک پنالتی ثبت کرده 
است. سیلوا یکی از بازیکنانی محسوب می شود که احتمالا باید به همین تعداد گل 
بسنده کند چراکه ژاپنی ها که دیدار رفت خود را با دو گل، به حریف واگذار کردند 

احتمال اینکه نتوانند از پس ججو یونایتد بربیایند زیاد است.
آلن کاوالیو - گوانگژو چین؛ 5 گل)0 پنالتی(

مهاجم برزیلی گوانگژو تنها گلزنی است که تاکنون هیچ ضربه پنالتی به ثمر نرسانده 
است، فلومیننس برزیل مطرح ترین تیمی است که آلن در آن به میدان رفته است. 
وی از سال 2014 به جمع چینی ها اضافه شد و تاکنون 18 گل برای این تیم به 
ثمر رسانده است. او یکی از بازیکنانی است که می تواند تعداد گل های خود را بالا 
ببرد؛ چراکه با توجه به پیروزی در بازی رفت مقابل ژاپنی ها احتمالا به مرحله بعدی 

نیز راه خواهند یافت. 
 مرات بیکمائف - لوکوموتیو ازبکستان؛ 5 گل )1 پنالتی(

تنها بازیکنی که در صدر جدول گلزنان قرار دارد و نمی تواند به آقای گلی فکر کند، 
بیکمائف ازبکستانی است چراکه لوکوموتیو پیش از این و در مرحله گروهی حذف 
شده است. بیکمائف 31 ساله که در تیم هایی همچون روبین کازان روسیه توپ زده 

است، از ساعت 2014 به جمع تاشکندی ها اضافه شد.

سپاهان پیگیر بستن قرارداد با ساسان انصاری
باشگاه سپاهان در صدد است تا ساسان انصاری را در پست مهاجم هدف به تیم 

خود اضافه کند.
مقابل  شانزدهم  لیگ  پایانی  ماقبل  دیدار  در  زاده  حسن  مسعود  مصدومیت 
تراکتورسازی سبب شده تا زلاتکو کرانچار به دنبال یک مهاجم تراز اول برای پر کردن 
جای خالی این بازیکن باشد. حسن زاده در با بازگشت دوباره به اصفهان نمایش های 

پرفروغی ارائه داد و 7 گل برای تیمش به ثمر رساند.
ترکیب  در  بار   16 گذشته  فصل  که  انصاری  ساسان  رسد  می  نظر  به  حالا 
فولادخوزستان گلزنی کرد و یکی از مدعیان آقای گلی مسابقات بود، در رادار باشگاه 
سپاهان قرار گرفته و صحبت هایی نیز با او برای پیوستنش به این باشگاه صورت 
گرفته است. یکی از دغدغه های سپاهان در ادامه فصل نقل و انتقالات اضافه شدن 
یک مهاجم به تیم است که کارنامه خوبی داشته باشد و در صورت نهایی شدن قرارداد 

انصاری مشکل سپاهان در این پست نیز حل خواهد شد.
لازم به ذکر است سپاهانی ها طی روزهای اخیر شاهین ثاقبی، سیاوش یزدانی و 
حسن جعفری را به تیم خود اضافه کرده اند؛ بازیکنانی که با توجه به نقاط ضعف لیگ 

شانزدهم به تیم اضافه شده اند.

دژاگه وولفسبورگ را ترک می کند
بازیکن ایرانی وولفسبورگ با نظر مدیر ورزشی این باشگاه در تابستان این تیم را 

ترک خواهد کرد تا دومین تجربه حضورش در این تیم ناموفق باشد.
اولاف ربه، مدیر ورزشی باشگاه ولفسبورگ درباره اهداف فصل نقل  و انتقالات این 
باشگاه به صحبت پرداخت و اعلام کرد که چند بازیکن از جمع این تیم جدا خواهند 

شد که نام اشکان دژاگه نیز در این فهرست دیده می شود.
قرارداد دژاگه با ولفسبورگ تا پایان ماه ژوئن اعتبار دارد و این بازیکن با پایان 
قراردادش باید به دنبال تیم جدیدی باشد تا در سال جام جهانی بتواند خودش را 
به کارلوس کی روش نشان دهد. اشکان دژاگه که سابقه قهرمانی با ولفسبورگ را در 
بوندسلیگا دارد، در دومین تجربه حضورش در جمع گرگ های فوتبال آلمان ناموفق 
بود و تنها دقایقی برابر برانشوایگ در پلی آف لیگ آلمان به میدان رفت. ولفسبورگ در 
دیدار رفت پلی آف لیگ آلمان توانست آینتراخت برانشوایگ را یک بر صفر شکست 

دهد و حالا چشم انتظار بازی برگشت با این تیم است تا در بوندسلیگا بماند.

پولادی:

 تا هفته آینده تیمم را مشخص می کنم
بازیکن الشحانیه جدایی اش از لیگ قطر را تایید کرد و مدعی شد تا هفته آینده 

تصمیم خود برای تیم جدید را اتخاذ خواهد کرد.
 مهرداد پولادی مدافع چپ الشحانیه بعد از 3 فصل حضور در فوتبال قطر تصمیم به 
جدایی از این باشگاه گرفت تا چالش جدیدی را در فوتبال حرفه ای خود تجربه کند. 
در شرایطی که روزنامه های قطری مدعی شدند این بازیکن با تیمی از لیگ تایلند به 
توافق نهایی رسیده پولادی در واکنش به این اخبار اعلام کرد تا هفته آینده تصمیم 

خود را اتخاذ خواهد کرد.
مهرداد پولادی که در حال حاضر برای استراحت و تعطیلات به یونان سفر کرده در 
واکنش به اخبار منتشر شده در خصوص کوچ به جنوب شرق آسیا گفت: با یک تیم 
تایلندی که در بانکوک فعالیت می کند، مذاکرات خوبی داشتم اما هنوز تصمیم نهایی 
اتخاذ نکرده ام و سعی ام این است تا هفته آینده تکلیف تیم آینده ام را مشخص کنم. 

روزنامه الوطن از قول مدیر باشگاه الشحانیه نوشته بود: مهرداد پولادی با یک باشگاه 
تایلندی پیش قرارداد امضا کرده که با توجه به صحبت های خود این بازیکن می توان 
گفت او در یک قدمی تجربه لیگ تایلند در فصل آتی قرار دارد. رقابت هایی که در 
حال حاضر نیم فصل اول خود را پشت سر می گذارد و یک تا دو ماه دیگر وارد نقل و 

انتقالات نیم فصل خواهد شد.

 فدراسیون فوتبال به شرکت آدیداس طرح می دهد، نه آنها

عابدینی: جیووا غرامت 2 میلیون یورویی را در خواب ببیند

AFC همه را به یک چشم ببیند؛

ترابیان: شانس ایران برای میزبانی فوتسال جام ملت های آسیا بالا است

 ذوالفقار نسب: صعود پرسپولیس در سرنوشت این باشگاه تاثیر بسزایی دارد

سرپرست کمیته اقتصادی فدراسیون فوتبال گفت 
که این فدراسیون قرار نیست غرامتی بابت فسخ قرارداد 

با شرکت جیووا، پرداخت کند.
امیر عابدینی که از حضور در هیئت رئیسه سازمان 
ورزشی  خبرنگار  به  باره  این  در  کرده  استعفا  لیگ 
خبرگزاری تسنیم گفت: به کارهای سازمان نمی رسیدم 
و به همین دلیل استعفا کردم. یک نفر وقت جایی کار 
می کند باید مفید باشد و من دیگر چنین احساسی 
نداشتم. گفتم کنار بروم تا کسی بیاید که وقت بیشتری 
بگذارد و با حیدر بهاروند نیز هماهنگی بیشتری داشته 

باشد.
وی در واکنش به این مسئله که آیا اختلاف هایی که 
بین او و بهاروند باعث استعفا شده یا نه، گفت: ما با 
یکدیگر اختلاف کامل نداشتم. آقای بهاروند روال و 

روش کاری خاص خودش را دارد و من احساس کردم 
مفید نیستم. تصمیم گرفتم این فرصت را بدهم او با 
افرادی کار کند که با روال کاری اش هماهنگ باشند. 
به این شکل هم به سازمان لیگ کمک شده و هم اینکه 
من مدیون فوتبال نمی شوم. به همین دلیل کنار رفتم و 

دلیل دیگری هم نداشت.
عضو مستعفی هیئت رئیسه سازمان لیگ و سرپرست 
کمیته اقتصادی فدراسیون فوتبال در پاسخ به این 
سؤال که منظور از اختلاف، اختلاف نظر یا نه، تصریح 
کرد: شاید نظر من این بود که برخی نفرات در سازمان 
لیگ بضاعت برخی مسئولیت ها را ندارند، اما ایشان 
خیلی راحت با آنها کار می کرد. اختلاف نظر ما همین 

بود.
فدراسیون  قرارداد  فسخ  ماجرای  درباره  عابدینی 

فوتبال با شرکت جیووا گفت: این موضوع را مسئول 
حقوقی فدراسیون فوتبال پیگیری کرد و اتفاقات خوبی 
در این خصوص رقم خورد. قرارداد در آستانه فسخ 

شدن است و به زودی این اتفاق رخ می دهد.
وی در واکنش به این مسئله که سعید یحیایی، مدیر 
بخش صادرات شرکت جیووا مدعی شده فدراسیون 
فوتبال باید غرامت دو میلیون یورویی پرداخت کند، 
اظهار داشت: آقای یحیایی لطف کنند و بگویند چه 
کاره هستند! ایشان که مدیر بخش صادرات شرکت 
چنین  اکنون  که  بوده  قرارداد  کجای  است،  جیووا 
ادعایی می کند؟ کسی که نماینده شرکت جیووا در 
ایران بود و مسئول امضای قرارداد بوده، آقای بردبار 

است.
سرپرست کمیته اقتصادی فدراسیون فوتبال در پاسخ 
به این سؤال که آیا پرداخت غرامت دو میلیون یورویی 
را رد می کند، گفت: بله، آنها در خواب ببینند که ما 

غرامتی بدهیم.
عابدینی در رابطه به مذاکرات فدراسیون با شرکت 
آدیداس و اینکه شنیده شده طرح هایی که این شرکت 
مسئولان  سوی  از  بود  داده  ملی  تیم  البسه  برای 
فدراسیون رد شده است، خاطرنشان کرد: طرح ها را 
فدراسیون و آقای ساکت به شرکت آدیداس می دهد 
و قرار نیست آنها طرحی بدهند که ما رد کنیم. به 
زودی حقوقدان های فدراسیون فوتبال با حقوقدان های 
دارند و در خصوص مسائل  آدیداس جلسه  شرکت 
ما مجاب  یا  بحث می کنند.  قرارداد  عقد  به  مربوط 
می شویم یا آنها که در نهایت توافق لازم برای عقد 
با  انجام شود. اکنون همه چیز برای قرارداد  قرارداد 
شرکت آدیداس خوب پیش رفته و موضوع این جلسه 

هم حل اختلاف های نهایی است.

رئیس کمیته فنی فوتسال با بیان اینکه بعضی از بازیکنان حاضر در مسابقات زیر 
20 سال »پدرانه« بازی می کردند، از شانس بالای ایران برای میزبانی جام ملتهای 

آسیا خبر داد.
عباس ترابیان درباره ارزیابی اش از مسابقات فوتسال زیر 20 سال قهرمانی آسیا 
گفت: کنفدراسیون فوتبال آسیا حرکت نوینی انجام داد و برای آنکه از آمریکای لاتین 

و اروپا عقب نماند رقابت های زیر 20 سال را برای اولین بار برگزار کرد.
وی افزود: متاسفانه بعضی از کشورها حقیقت برگزاری این مسابقات را درک نکرده 
اند و دولت هایشان پاسپورت های جعلی برای بعضی از بازیکنان گرفتند تا سنی 
بالاتر در این رقابت ها حضور یابند. متاسفانه AFC فعلا مکانیزم دیگری برای کنترل 
بازیکنان به جز پاسپورت ندارد. رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال یادآور شد: روز اول 
حضورمان در تایلند در جلسه ای که ریاست آن بر عهده علی کفاشیان بود نسبت به 
وجود بازیکنانی با سن بالاتر اعتراض کردم. حتی با یکی از اعضای AFC هم بحث مان 
شد. به آنها پیشنهاد دادم به جز پاسپورت به یک باره مدارک تحصیلی بازیکنان حاضر 
در رقابت ها را بگیرند تا خیال شان بابت سن و سال بازیکنان راحت شود. ترابیان 
خاطرنشان کرد: در همین مسابقات تیم های ارزشمندی مثل ژاپن و تایلند به خاطر 
وجود بازیکنان صغر سن در تیم هایی همچون افغانستان، عراق، اندونزی و عراق به 
فینال نرسیدند. حتی کشوری مثل مغولستان بازیکنی داشت که پدرانه بازی می کرد! 
وی در پاسخ به این سوال که آیا امکان دارد با اعتراض تایلند، سهمیه المپیک عراق 
به تایلند برسد؟ تصریح کرد:  نمی دانم تایلند چه مدارکی برای سن و سال بازیکنان 
عراق دارد اما پیدا کردن این مدارک کار سختی نیست. اتفاقا در صورت اعتراض تایلند 
اتفاقات خوبی هم می افتد چون ممکن است عراق در المپیک جوانان هم با بازیکنانی 
با سن غیرواقعی حاضر شود و هم  آبروی آسیا را ببرد و هم سهمیه این قاره را بسوزاند.

رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال در ادامه تاکید کرد: روز 16 خرداد ماه جلسه 
کمیته فنی با حضور تمامی اعضا تشکیل می شود. در این جلسه علی صانعی سرمربی 
زیر 20 سال گزارش کاملی از تیمش ارائه می دهد. همچنین در این جلسه در 
خصوص کادر فنی تیم زیر 18 سال و برنامه های این تیم برای المپیک جوانان برنامه 
ریزی خواهد شد. ترابیان در پاسخ به این سوال که آیا سرمربی تیم زیر 18 سال هم 
علی صانعی خواهد بود، گفت: فعلا چیزی مشخص نیست و در جلسه کمیته فنی در 
این باره تصمیم می گیریم. وی درباره دستور جلسات دیگر کمیته فنی یادآور شد: 
در این جلسات تمام برنامه های تیم ملی بزرگسالان را با حضور سیدمحمد ناظم 
الشریعه سرمربی تیم بررسی می کنیم و همچنین باید مشخص شود تیم ملی با چه 
بازیکنانی به مسابقات آسیایی داخل سالن می رود. ضمن اینکه مرحله مقدماتی  جام 

ملت های آسیا 21 مهر ماه آغاز می شود و باید طوری برنامه ریزی کنیم که کمترین 
لطمه به لیگ بخورد. رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال یادآور شد: همچنین در آذر 
ماه با حضور سه تیم دیگر برتر جام جهانی یعنی آرژانتین، روسیه و پرتغال تورنمنتی 
را در اصفهان برگزار خواهیم کرد. اردوهای تیم ملی را کاملا برنامه ریزی می کنیم تا 
خیال ناظم الشریعه هم برای آماده سازی تیم قبل از جام ملت های آسیا راحت شود.

ترابیان در پاسخ به این سوال که آیا در حاشیه مسابقات زیر 20 سال درباره انتخاب 
میزبان جام ملت های آسیا در سال 2018 تصمیمی گرفته شد یا خیر، گفت: خیر 

صحبت خاصی نشد. اما شانس ایران برای میزبانی بالاست.
رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال از بعضی تصمیمات AFC انتقاد کرد و آنها 
را متناقض دانست. ترابیان گفت: وقتی نمایندگان AFC برای بررسی میزبانی ایران 
در مسابقات زیر 20 سال به مشهد سفر کردند ایراداتی از سالن گرفتند که قابل 
جبران بود با این حال آنها در نهایت رای به میزبانی تایلند دادند در حالی که هتل 
محل اقامت تیم ها در تایلند اصلا مناسب نبود. وی افزود: پشت هتل محل اقامت ما 
ساختمان سازی گسترده ای در حال انجام بود که خواب و استراحت را از ما گرفته 
بود همچنین وضعیت غذای هتل اصلا خوب نبود و همچنین توریست های زیادی 
در هتل رفت و آمد داشتند که اینها مشکلاتی را برای تیم ها ایجاد می کرد.  رئیس 
کمیته فنی و توسعه فوتسال در پایان گفت: درخواست ما این است که AFC همه را 
با یک استاندارد و با یک چشم ببیند. اینطور نباشد که آنها  امکانات ما را با یک چشم 
دیگر ببینند و »مو را از ماست بکشند« اما در قبال سایر کشورها اینطور برخورد نکنند.

پیشکسوت فوتبال ایران گفت: اگر پرسپولیس بتواند 
از مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان به سلامت 
عبور کند این اتفاق تاثیر زیادی در سرنوشت این باشگاه 

خواهد داشت.
امشب  حساس  دیدار  مور  در  ذوالفقارنسب  بیژن 

پرسپولیس مقابل لخویا در قطر اظهار داشت: فکرکنم 
این مسابقه یکی از سخت ترین بازی های چند سال 
اخیر پرسپولیس است. بعد از تساوی بدون گل دو تیم 
در تهران حالا همه چیز در دوحه مشخص می شود و 
تساوی با گل هم می تواند باعث صعود نماینده شایسته 

ما شود.
وی افزود: تیم قطری از لحاظ امکانات شرایط بهتری 
را نسبت به پرسپولیس دارد اما نماینده کشورمان از 
لحاظ کیفیت تیمی، نیروی انسانی در وضعیت مطلوبی 
بسر می برد و اگر بازیکنان این تیم اختلافات سطحی و 
ایراد های رایج در تیم شان را کنار بگذارند می توانند با یک 

بازی هدفمند و با برنامه دست پر از قطر برگردند.
شانس  اینکه  بر  تاکید  با  ایران  فوتبال  کارشناس 
پرسپولیس و لخویا در این بازی 50-50 است، یادآور شد: 
اگرچه بازی در قطر برگزار می شود اما من شانس دو تیم 
را در این بازی برابر می بینم و تیمی برنده میدان خواهد 
شد که از نظر آرایش تیمی و نظم تاکتیکی بهتر عمل 

کند. بدون تردید دو تیم ضعف هایی دارند و من فکر کنم 
لخویا به مراتب تیمی آسیب پذیرتر است. اگر پرسپولیس 
بتواند خط حمله و هافبک لخویا را در کنترل خود در 
بیاورد و در استفاده از موقعیت ها هوشمندانه عمل کند 
صدر در صد برنده میدان خواهد بود. این اتفاق در صورتی 
رخ خواهد داد که پرسپولیس در سازماندهی تیمی خوب 
عمل کند و روز بی اشتباه و حداقل کم اشتباهی را داشته 

باشد.
ذوالفقارنسب در پاسخ به این سوال که آیا پرسپولیس 
توانایی قهرمانی در آسیا را دارد یا نه؟ گفت: مطمئن 
باشید اگر پرسپولیس از این مرحله به سلامت عبور 
کند برای فصل آینده به بهترین شکل تقویت خواهد 
شد. در واقع عبور پرسپولیس از این مرحله در سرنوشت 
این تیم بسیار تاثیرگذار خواهد بود و در صورت رخ 
دادن این اتفاق تبدیل به تیمی خواهد شد که بتواند 
در مراحل بعدی لیگ قهرمانان آسیا بعد از سال ها نتایج 

آبرومندانه ای را کسب کند.

 پرسپولیس باید فرصت سوزی بازی رفت را جبران کند.
سه شنبه 9 خرداد 96، مرحله یک هشتم نهایی لیگ 

قهرمانان آسیا
لخویا قطر- پرسپولیس ایران

ساعت 23:30 در ورزشگاه جاسم بن حمد دوحه قطر
 پرسپولیس فرصت طلایی شکست دادن لخویا در بازی 
رفت را از دست داد. مهدی طارمی قدر پنالتی ای که خودش 
با زیرکی گرفت را ندانست و بازی رفت صفر- صفر به پایان 

رسید.
به نظر می رسد پرسپولیسی ها عادت دارند کار خود را 
سخت کنند. محروم شدن تماشاگران و پنالتی خراب کردن 

طارمی دوباره آنها در وضعیتی دشوار قرار داده است.
پرسپولیس اگر می خواهد برای اولین بار پای به مرحله 
یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا بگذارد فردا باید در 
دوحه عالی بازی کند و نتیجه ای درخشان بگیرد. هنوز آسیا 
برای قرمزها تمام نشده است؛ یک برد و حتی یک تساوی 

همراه با گل پرسپولیس را راهی مرحله بعدی می کند.
قرمزها فردا باید با روحیه ای بالا در دوحه به میدان بروند. 
آنها باید بدانند یک نتیجه یک-یک هم حکم صعودشان را 

امضا می کند.
لخویا تیم قدرتمندی است و مطمئنا نتیجه گرفتن در 
خانه این تیم آسان نیست، نتیجه گرفتن در دوحه نیاز به 
یک نمایش بی نقص دارد. بازی پرسپولیس- لخویا تقابل 
قهرمانان این فصل لیگ های ایران و قطر است. لخویا در 
آسیا به راحتی در گروهی که استقلال خوزستان حضور 
داشت اول شد. با این حال در همان بازی لخویا-استقلال 

خوزستان مشخص شد می توان در خانه این تیم نتیجه 
گرفت. مهاجمان پرسپولیس باید فردا بی دقتی را کنار 
بگذارند، زدن یک گل خیال برانکو را تا حدود زیادی راحت 

می کند.
هدایت لخویا برعهده جمال بلمادی سرمربی سابق تیم 

ملی قطر است. این تیم در کنار داشتن چند ملی پوش 
قطری چند بازیکن خارجی بسیار خوب دارد. یوسف العربی 
مراکشی بهترین گلزن لخویا که آقای گل لیگ قطر هم 
هست در این فصل 27 گل در لیگ قطر و آسیا زده، او البته 
مصدوم است و در بازی رفت بازی نکرد و بعید است که در 

بازی برگشت هم به میدان برود. چیکو فلورس اسپانیایی 
دیگر بازیکن مطرح لخویاست. نام تائه هی هافبک کره ای 
لخویا هم در لیگ قهرمانان آسیا بسیار خوش درخشیده 

است.
پرسپولیس آماده طلسم شکنی

پرسپولیس در تاریخ لیگ قهرمانان آسیا سه مرتبه به 
مرحله یک هشتم نهایی رسیده اما موفق نشده خود را به 
یک چهارم نهایی برساند. فردا باید این طلسم شکسته شود. 
بازی لخویا- پرسپولیس آخرین دیدار فصل پرسپولیس 
است. قهرمان ایران پس از قهرمانی در این فصل لیگ برتر 
باید تلاش کند که پایانی خوش برای خود رقم بزند. مرحله 
یک چهارم نهایی رقابتها پس از تعطیلات تابستانی برگزار 
می شود و پرسپولیس این فرصت را دارد تا با استفاده از 
خریدهای جدیدش به سمت قهرمانی در آسیا حرکت کند.

برانکو ایوانکوویچ برای بازی فردا کمال کامیابی نیا را به 
دلیل آسیب دیدگی در اختیار ندارد و در غیاب او محسن 
ربیع خواه در پست هافبک دفاعی بازی خواهد کرد. ربیع 
خواه در بازی رفت نمایش قابل قبولی داشت و باید دوباره 
خوب بازی کند. در خط حمله همه نگاه ها به مهدی طارمی 
است. مهدی طارمی پس از هت تریک در بازی با الوحده 
خود را در آسیا شش گله کرد و در صدر جدول گلزنان 
لیگ قهرمانان آسیا قرار گرفت. طارمی این فرصت را دارد 
که پنالتی خراب کردن در بازی رفت را جبران کند. او در 
بازی با الوحده با زدن سه گل به خوبی پنالتی اش در بازی 
با الریان را تلافی کرد و حالا هم این فرصت را دارد تا یک بار 

دیگر نشان دهد یک مهاجم درجه یک است.

لخویا-پرسپولیس:

 قهرمان طلسم را بشکن!
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متخصص پوست مطرح کرد 

راه های پیشگیری و درمان اگزما
از  نباید  اگزمای پوستی دارند،  افرادی که  اینکه  بیان  با   متخصص پوست 
صابون های معمولی برای شستشوی دستان خود استفاده کنند، گفت: تغذیه در 

تشدید اگزما می تواند مؤثر باشد. 
امیر هوشنگ احسانی با بیان اینکه خارش پوست از علائم اگزما است و خاراندن 
زیاد آن ممکن است عفونت ایجاد کند، افزود: وقتی فرد اولین علامت مثلًا خشکی 
و پوسته ریزی را مشاهده می کند می تواند با چرب کردن به بهبود آن کمک کرد؛ 
اما به محض اینکه التهاب، قرمزی و ترشح مشاهده شد باید به متخصص پوست 

مراجعه و درمان شود تا بیماری پیشرفت نکند.
 ـتماسی،  پوست  وی در ادامه به انواع اگزما اشاره کرد و گفت: در اگزمای تحریکی 
فرد با هر سن و جنس، اگر با یک ماده شیمیایی مانند شوینده های غلیظ، تماس 

طولانی داشته باشد، قطعاً دچار واکنش پوستی و حساسیتی خواهد شد.
این متخصص پوست در برنامه شبکه رادیویی سلامت افزود:  در اواخر زمستان و 
بهار بیشتر اگزماهای تحریکی مشاهده می شوند چون فرد در طول روز چندین بار 
بدون دستکش با یک شوینده کار می کند. وی با اشاره به اینکه اگزمای آلرژیک به 
فصل ارتباط ندارد تأکید کرد:  در اگزمای آلرژیک فرد باید زمینه داشته باشد یعنی 

فرد به شوینده ها، فلزات، بدلیجات، حساسیت و آلرژی داشته باشد.
احسانی در پاسخ به این پرسش که »به افرادی که در طول روز مجبورند به دفعات 
دستشان را شست و شو دهند، چه توصیه ای دارید؟«، گفت: این افراد بلافاصله بعد 
از شست و شوی دست باید از محلول های مخصوص یا کرم های چرب کننده 
پوست استفاده کنند؛ یعنی بلافاصله بعد از شستن باید دستشان را  چرب کنند که 
پایه این کرم ها، اوسرین اوره یا وازلین است.  وی با تأکید بر اینکه در پوست انسان 
یک لایه محافظتی به نام فاکتور مرطوب کننده طبیعی پوست وجود دارد، ادامه 
داد: این لایه محافظ با شست و شوی دست برداشته می شود که برای جبران آن 
فرد بعد از شست و شو باید از مواد و ترکیباتی که چربی دارند، استفاده نماید. البته 
کسی که مجبور است کار کند، ترجیحاً باید از دستکش دو لایه استفاده کند، لایه 
زیرین از جنس نخ  و لایه رو از جنس پلاستیک باشد؛ این افراد در بیرون از منزل 
باید از دستکش نخی استفاده کنند. این متخصص پوست در ادامه توصیه کرد: 
افرادی که اگزمای پوستی دارند، نباید از صابون ها و مایع های معمول دستشویی 
استفاده کنند چون ph آنها قلیایی است؛ امروزه ترکیباتی به بازار آمده که ph آنها 
خنثی است و ضمن برداشت آلودگی ها و باکتری ها از روی پوست به لایه محافظ 
پوست هم آسیب نمی رسانند. وی در خصوص نقش تغذیه در اگزما افزود: تغذیه در 
اگزما شاید خیلی نقش نداشته باشد؛ مثلا فرد با خوردن ادویه ممکن است خارش 
دستش شدید شود. در اینجا، ادویه اگزما را ایجاد نکرده ولی به طور غیر مستقیم 
آن را تشدید کرده است. احسانی در خصوص اگزمای ناشی از طلا و مس گفت: 
اگزما به طلا کم است و به نقره بیشتر؛ اما باید بدانیم علت اگزما وجود ناخالصی 
در فلز است. اگر این فلزات خالص باشند کمتر فرد دچار اگزما می شود. گاه اگزما 
به جاهای دیگر بدن هم منتقل می شود مثلا اگزما قبلًا در انگشتان بوده است 
ولی بعد ها در مچ دست مشاهده می شود. وی در پایان در پاسخ به این پرسش 
که »اگر محلول شیمیایی به پوست پاشیده شود، چه اقدامی لازم است؟«، اظهار 
داشت: بلافاصله باید آن ناحیه از پوست با آب شست و شو شود. شست و شو باید 
زیاد باشد چون آب غلظت ماده سوزاننده را کم و آن را رقیق و نفوذش را به پوست 
کمتر می کند. در این موارد استفاده از پمادهای سوختگی مانند نیتروفورازون و پماد 
سیلور سولفادیازین، بلافاصله، مفید است و بعد فرد به مرکز درمانی باید مراجعه 

کند تا با استفاده از داروی مناسب از تشدید مشکل پیشگیری شود.

مصرف بیش از حد پروتئین و 5 علامت 
هشداردهنده!

کربوهیدرات ها و چربی ها هر دو، منابع شناخته شده برای افزایش وزن و ابتلا به 
بیماریهای مختلف هستند و در این میان نقش پروتئین برای جربی سوزی و ساخت 

عضله ثابت شده است.
بدیهی است که بدن ما به پروتئین آمینواسیدهای آن برای ایجاد و تقویت عضلات و 
استخوان ها و متعادل نگه داشتن هورمون ها نیازمند است. با این حال مصرف بیش از 
حد پروتئین می تواند عوارض جانبی ناخوشایندی به همراه داشته باشد. تحقیقات ثابت 
کرده که یک مرد بزرگسال نیاز به روزانه 56 گرم پروتئین دارد و این میزان در زنان 46 
گرم است. مردان ورزشکار، زنان باردار و سالمندان باید روزانه 25 درصد بیشتر از این 

میزان پروتئین دریافت کنند.
مصرف بیش از حد پروتئین خود را با 5 آسیب جدی نشان می دهد:

آسیب کلیوی: علم به ما می گوید که رژیم های غذایی سرشار از پروتئین می توانند 
آسیب شدید کلیه ها را به همراه داشته باشند زیرا این اندام ها باید به طور مداوم سخت 
کار کنند تا نیتروژن خون را از بین ببرند. پروتئین اضافی در رژیم غذایی به معنای 
مواجهه با عوارض جانبی نیتروژنی بیشتر است. به طور معمول، بدن می تواند مقدار 
طبیعی از پروتئین را از طریق ادرار دفع کند، اما مصرف بیش از اندازه موجب شکل گیری 
استرس در کلیه ها برای خلاص شدن از شر نیتروژن اضافی می شود که در بلند مدت 
آسیب کلیوی را به همراه دارد. افزایش وزن: بسیاری از کارشناسان تغذیه با این مساله 
موافق هستند که اگرچه در کوتاه مدت ممکن است با مصرف زیاد پروتئین، کاهش وزن 
را تجربه کنید، اما وزن بالاخره به میزان سابق خود باز می گردد و یا حتی می تواند 
بیشتر از زمانی شود که برنامه کاهش وزن خود را آغاز کرده اید. کج خلقی: مطالعه ای 
که در سال 2009 انجام شد، نشان داد، افرادی که یک رژیم غذایی کم کربوهیدارت را 
برای یک بازه زمانی یک ساله یا بیشتر دنبال کردند، با آثار منفی چشمگیر روی خلق و 
خوی خود مواجه شدند. محققان پیوندی بین رژیم غذایی کم کربوهیدارت و تحریک 
پذیری، افسردگی، و بی قراری به واسطه کمبود کربوهیدارت ها )قند و نشاسته( برای مغز 
و تولید سروتونین )هورمون خلق و خوی خوی( را گزارش کردند. بوی بد دهان: افرادی 
که رژیم های غذایی سرشار از پروتئین و کم یا بدون کربو هیدرات را دنبال می کنند، 
اگرچه ممکن است کاهش وزن را در کوتاه مدت تجربه کنند، اما احتمال مواجهه با نفس 
بد بو به لطف وضعیتی که به نام کتوز شناخته می شود، آنها را تهدید می کند. کتوز 
زمانی رخ می دهد که بدن به واسطه کمبود کربوهیدارت ها استفاده از چربی به عنوان 
سوخت را آغاز می کند. همان گونه که بدن از ذخایر چربی استفاده می کند، زمینه ساز 
تولید کتون می شود. انتشار این مواد شیمیایی نفس بدبو و بوی بد دهان را موجب می 
شود. از آنجایی که کتون ها از اعماق درون بدن منتشر می شوند، هر میزان مسواک 
زدن، شستشوی دهان و آدامس جویدن نیز در رفع بوی بد تاثیری نخواهد داشت. 
مشکلات گوارشی: فیبر از اهمیت ویژه ای برای گوارش برخوردار است. در حقیقت، برای 
حفظ عملکرد درست و سالم دستگاه گوارش مصرف روزانه 25 تا 35 گرم فیبر توصیه 
می شود. پیشگیری از شرایطی مانند نفخ، گاز، و یبوست به میزان فیبری که در رژیم 
غذایی خود از کربوهیدارت های پیچیده )به عنوان مثال، غلات کامل، لوبیا، میوه ها، و 
سبزیجات( دریافت می کنید، بستگی دارد. بر همین اساس است که رژیم های غذایی 

سرشار از پروتئین و کم کربوهیدارت به ناآرامی گوارشی منجر می شوند.

یک متخصص تغذیه مطرح کرد

 ایجاد مشکلات گوارشی با نخوردن سحری 
متخصص تغذیه گفت: افراد روزه دار به ویژه نوجوانان می توانند در آخر شب از شیره 
و خرما استفاده کنند. همچنین توصیه می شود این افراد حتماً سحری میل کنند زیرا 
نخوردن سحری و خالی بودن معده فرد را دچار مشکلات گوارشی می کند.  مرتضی 
صفوی متخصص تغذیه گفت: حجم معده افراد در حال رشد، کوچکتر است. پس این 
افراد باید به حجم مواد مصرفی توجه کنند. به این افراد توصیه می شود که وعده های 
غذایی خود را تقسیم کرده و خوراکی های خود را در چند وعده افطاری، شام و غذای 
آخر شب بخورند. وی گفت: افراد روزه دار علی الخصوص نوجوانان می توانند در آخر شب 
از شیره و خرما استفاده کنند. همچنین توصیه می شود حتما سحری را میل کنند زیرا 
نخوردن سحری و خالی بودن معده فرد را دچار مشکلات گوارشی می کند. صفوی گفت: 
رعایت رژیم غذایی متنوع و متعادل که شامل مواد گوشتی، ماهی، حبوبات، مواد غذایی 
مقوی و پرانرژی همچون خرما و موز باشد، ضروری است. همچنین دریافت کافی شیر 
و لبنیات حداقل دو بار در روز بسیار ضروری است. افراد روزه دار باید از مصرف مواد کم 
ارزش که تنها پر کننده معده است خودداری کنند. صفوی گفت: افراد روزه داری که در 
طول روز دچار ضعف و بی حالی می شوند می توانند بعد از افطار تحت نظر متخصص 
تغذیه، از شربت یا قرص ویتامین و انواع مولتی ویتامین  ها استفاده کنند. اما اگر این افراد 
در وعده سحر و افطار به اندازه کافی از میوه و سبزیجات تازه استفاده کنند درطول روز 
دچار مشکل نمی شوند. این متخصص تغذیه گفت: زنان بارداری که قصد روزه داری دارند 
باید حتما به میزان کافی و درست از مواد غذایی استفاده کنند و حتما باید با متخصص 
مشورت نمایند. در گذشته اعتقاد بر این بود که روزه داری به دلیل بالا بردن سطح 
کتون بادی ها از لحاظ فیزیولوژی می تواند به مغز و دستگاه عصبی و هوش جنین آسیب 
بزند اما اخیرا اعتقاد بر این است که در صورت دریافت مواد غذایی کافی، روزه داری تاثیر 
نامطلوبی بر جنین ندارد. وی گفت: سالمندان باید مراقبت بیشتری کنند زیرا روزه داری 
با کاهش میزان آب و قند خون بدن می تواند مشکل آفرین شود و در صورتی که سرگیجه 
را برای سالمند بوجود آورد بسیار خطرناک است همچنین سالمندانی که مشکل دهان 

و دندان دارند باید از مواد رقیق شده و آبکی استفاده کنند.

دبیر انجمن پیشگیری از چاقی ایران :

در افطار آب یخ مصرف نکنید
دبیر انجمن پیشگیری از چاقی ایران با بیان اینکه روزه  داران باید از مصرف آب بسیار 
خنک در وعده افطار و آغاز روزه به شدت خودداری کنند، یادآور شد:مصرف آب و 

مایعات فراوان موجب بروز سوء هاضمه و مشکلات گوارشی می شود.
دکتر محمد هاشمی، دبیر انجمن پیشگیری از چاقی ایران ، با بیان اینکه در ماه رمضان 
به روزه داران توصیه می شود افطار خود را با مایعات ولرم آغاز کنند، گفت: مصرف چای، 
شیرگرم، سوپ و آش سبک بهترین پیشنهاد برای آغاز روزه است.وی افزود: همچنین به 
افراد توصیه می شود برای رفع عطش از نوشیدن مقدار زیادی آب بسیار خنک خودداری 
کنند، زیرا این اقدام منجر به بیماری های گوارشی، سوء هاضمه و رودل می شود.هاشمی 
یادآور شد: همچنین به افراد توصیه می شود پس از افطار به فاصله 30 دقیقه شام مصرف 
کنند که پیشنهاد می شود در این وعده غذایی نیز از غذاهای سبک استفاده شود.دبیر 
انجمن پیشگیری از چاقی ایران با تاکید بر اینکه افراد از خوردن مواد غذایی زودجذب و 
حاوی قند به شدت باید خودداری کنند، گفت: مصرف موادی مانند زولبیا بامیه و سایر 
شیرینی جات در وعده افطار می تواند منجر به افزایش قند خون و در نتیجه افزایش ترشح 
انسولین شود. بدین صورت که فرد در ساعات اولیه افطار دچار افزایش قند خون و پس 
از مدت اندکی دچار کاهش قند خون می شود که این امر می تواند در سلامت آنها تاثیر 
منفی بگذارد.وی خاطرنشان کرد: به طور کلی به افراد توصیه می شود در وعده افطار 
اعتدال غذایی را به خوبی رعایت کنند و از مصرف مواد قندی بسیار شیرین و زودجذب 

و مایعات فراوان به شدت خودداری کنند.

محققان دریافتند

مصرف قند مهم ترین عامل ابتلا به انواع سرطان
تحقیقات دانشمندان نشان داده است مصرف قند و شکر مؤثرترین عامل برای ابتلا به 

انواع سرطان در طول دوره های سنی مختلف است.
تحقیقات دانشمندان تگزاس نشان داده است که مصرف قند و شکر می تواند در ابتلا 

به انواع سرطان دامن بزند. 
طیف وسیعی از تحقیقات نشان داده است سلول های سرطانی با مصرف قند رشد 
می کنند و بزرگتر می شوند؛ در واقع گلوکز، عامل اصلی جهش و گسترش سلول های 
سرطانی به سراسر بدن است. پژوهش های چند دهه از محققان حکایت از دامن زدن 
رژیم غذایی غنی از قند به انواع سرطان هاست؛ بر این اساس، مصرف قند عامل مؤثری 
برای ابتلا به سرطان های ریه، سر و گردن، مری و دهانه رحم است.  پژوهشگران ادعا 
کرده اند سرطان به شدت وابسته به مصرف قند است؛ افرادی که دائماً قند و شکر مصرف 
می کنند، باید منتظر ابتلاء خود به انواع سرطان باشند.   مقامات بهداشت و درمان سراسر 
دنیا، مواضع خود را نسبت به مصرف قند و شکر و رابطه آنها با ابتلا به سرطان و گسترش 
آن در بدن فرد مبتلا نشان داده اند.   محققان دانشگاه تگزاس باور دارند، سطح بالای 
قند خون یک عامل مهم در بروز سرطان است؛ بر این اساس، سلول های سرطانی، قند 
را حدود 17 بار سریع تر از انرژی های سالم دریافت می کنند.   سطوح بالای قند خون 
که در افراد دچار دیابت و اضافه وزن به وفور دیده می شود، فعالیت ژن خاصی را که به 
پیشرفت سرطان کمک می کند افزایش می دهد.   سلول های سرطان به عنوان بخشی از 
سیستم ایمنی در حالت ایده آل بسیار ضعیف هستند و این سلول های سالم است که به 
رشد و قدرتمندی آنها کمک می کند.   محدود کردن هر چه بیشتر مصرف قند در رژیم 
غذایی منجر به کاهش احتمال ابتلا به انواع سرطان  می شود؛ با توجه به شیوع سرطان 
در جهان، می توان گفت تا دهه های دیگر نیمی از مردم جهان مبتلا به سرطان هستند 
و این در حالی است که با یک رژیم غذایی مناسب می توان مانع این شیوع گسترده شد.

با شروع فصل گرما و افزایش حشرات ابتلا به انواع 
بیماری  های ناقل شیوع می یابد، تب کریمه کنگو از 
بیماری های ناقل حیوان به انسان است که از طریق کنه 

منتقل شده و بسیار خطرناک می باشد.
بیماری ویروسی تب خونریزی دهنده کریمه کنگو 
 Bunyaviridae با گزش یک کنه از خانواده )CCHF(
منتقل می شود و گرچه میزبان اصلی آن حیوانات است، 

ولی موارد پراکنده آن در انسان نیز دیده می شود. 
 به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ،این بیماری برای 
اولین بار در سال 1944 در شبه جزیره کریمه توسط 
و تب هموراژیک  دانشمندان روسی شناسایی شد 
کریمه نام گرفت. در سال 1969 مشخص شد عامل 
تب خونریزی دهنده کریمه مشابه عامل بیماری است 
که در جریان اپیدمی سال 1956 در کنگو پیدا شد و 
ترکیب نام این دو منطقه علت نامگذاری این بیماری 

است.  
و  خاورمیانه  بالکان،  آفریقا،  در  بیشتر   CCHF
کشورهای آسیای جنوبی دیده می شود. طیف وسیعی 
از حیوانات وحشی و حیوانات اهلی مانند گاو، گوسفند 
و بز میزبان اصلی این ویروس هستند. پرندگان معمولا 
نسبت به ویروس مقاوم هستند؛ ولی شیوع آن در شتر 
مرغ و کشتارگاه های مرغ در آفریقا نیز دیده شده است. 

***همه چیز از یک کنه شروع می شود 
ویروس CCHF بر اثر گزش کنه و تماس با خون 
و بافت آلوده بوجود می آید. بیشتر قربانیان کارگران 

کشتارگاه ها، دامپزشکان و کشاورزان هستند. 
 ***علایم و نشانه های بیماری 

دوره نهفته بیماری بسته به عمق نیش کنه متفاوت 
است. در صورت گزش عمیق، دوره نهفته بین یک تا 
سه روز و حداکثر 9 روز است. اگر بیماری بر اثر تماس 
با خون یا بافت آلوده باشد، دوره نهفته پنج تا شش روز 

و حداکثر 13 روز است. 
 تب، درد عضلانی، گردن درد، سفت شدن بافت 
گردن، درد چشم، حساسیت چشم نسبت به نور، 
تهوع، استفراغ، اسهال، شکم درد، گلودرد، نوسانات 
خلقی شدید و خواب آلودگی از مهمترین علایم تب 

خونریزی دهنده کنگو هستند. 
 در برخی بیماران افزایش ضربان قلب، تورم غدد 
قابل  داخلی  خونریزی  کبد،  شدن  بزرگ  لنفاوی، 
مشاهده از روی پوست، نارسایی کبد و ریه نیز دیده 
می شود. داروهای ضد ویروسی تنها راه درمان بیماری 
هستند که به صورت خوراکی و وریدی استفاده می 

شوند. 
 *** تب کنگو براحتی قابل پیشگیری است

تایید  اگر در کشتارگاه های مورد  بی شك ذبح دام 
وزارت بهداشت و با رعایت نکات ایمنی باشد، از انتقال 
بیماری تب کریمه کنگو به مردم نگرانی وجود نخواهد 

داشت. 
از  تاکید می کنند، تهیه گوشت  نیز   دامپزشکان 
مراکز مورد تایید بهداشتی و دامپزشکی و فریز کردن 
گوشت قبل از مصرف در دمای فریزر به مدت سه تا 
چهار ساعت، ویروس تب کنگو را از بین می برد. پختن 
درست و کامل گوشت مصرفی نیز همین اثر را خواهد 

داشت. 
 اگر حیوان آلوده در روزهای اوج بیماری ذبح شود 
و ذبح کننده دستکش به دست نداشته باشد یا اگر 
دستش خراش بردارد، ویروس بلافاصله به او منتقل 

می شود. 
 استفاده از اقدامات محافظتی در جلوگیری از ابتلا 
به این بیماری از اهمیت بالایی برخوردار است. به  طور 
خاص، پزشکان و دامپزشکان باید همیشه از دستکش، 
روپوش بلند، شلوار و چکمه مخصوص استفاده کنند. 

بر این است دام های وارداتی حتما توسط   اصرار 
دامپزشک معاینه شوند و بعد در اختیار کشتارگاه ها 
قرار گیرند. همچنین باید از خرید گوشت های بازرسی 

نشده و بدون مهر دامپزشکی خودداری شود.
 *** در صورت ابتلا چه کنیم؟

1.بیمار مشکوک به CCHF باید ایزوله شود و با افراد 
خانواده و پرسنل بیمارستانی در تماس نباشد. 

کلیه وسایل بیمارستانی مانند ماسک، دستکش، 
روپوش، پیش بند، لوله های خون، سرنگهای استفاده 
شده و هر وسیله ای که با ترشحات بیمار درتماس بوده 

باید سوزانده شود. 
2.سمپاشی منازل و اصطبل ها جهت کاهش کنه ها 

3.مصرف مواد ضد عفونی جهت گندزدایی توالت ها، 
محیط آلوده به خون و ترشحات بیمار 

4.به دلیل اینکه متأسفانه دام بدون علامت است، 
باید از مصرف گوشت تازه خودداری شود و دام پس 
از ذبح تا 24 ساعت در دمای منفی 1 تا 4 قرار گیرد تا 
ویروس های آن کشته شوند و پس از آن مصرف شود. 
5.در هنگامی که پرسنل مراقب بیمار در معرض 
تماس پوستی یا پوستی مخاطی با خون، مایعات بدن و 
یا فضولات بیمار قرار می گیرند بایستی فوراً سطح آلوده 

را با آب و صابون بشویند.
مهر  بدون  نشده  بازرسی  گوشتهای  خرید  6.از 

دامپزشکی )کشتار غیرمجاز( خودداری کنید. 
7.کارکنان بهداشتی و درمانی و افرادی که با خون، 
ترشحات بدن بیمار و یا بافت های آلوده بیماران تماس 
داشته اند باید مرتب و حداقل تا چهارده روز پس از 
تماس تحت نظر بوده و درجه حرارت بدن آنها هر روز 
کنترل شود و در صورت ظهور علایم بالینی مطابق با 
تعریف مورد محتمل بلافاصله درمان برای آنان شروع 

شده و اقدامات بعدی بعمل آید.

علمی و سلامت 
سه شنبه -نهم  خرداد ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4291

علائم و راه های پیشگیری از تب کریمه کنگو 

 

با این عینک راحت بخوابید!

رومیزی هوشمند جایگزین ماوس

محققان ایرانی موفق به طراحی و تولید بدن خشک 
کن های سقفی شدند که می تواند در عرض 3تا5 

دقیقه بدن یک فرد را خشک کند.
الهه احمد پور، مجری طرح دستگاه »بدن خشک 
کن سقفی« اظهار داشت: این دستگاه می تواند در 
عرض 3 دقیقه برای آقایان و تا حداکثر 5 دقیقه برای 

خانم ها به کار گرفته شود تا بدن را خشک کند.
وی گفت: دستگاه بدن خشک کن یک دستگاه 
مکانیکی بوده و به سقف نصب می شود و فرد می تواند 

بدون هیچگونه تماسی از آن استفاده کند.
احمدپور با بیان اینکه این دستگاه کاربردهای 
فراوانی دارد، اظهار داشت: از این دستگاه می توان 
در باشگاههای ورزشی، استخرها، استخر منازل، 
خانه سالمندان و مکان هایی که استفاده از حوله 
می تواند از نظر بهداشتی مشکل داشته باشد به 

کار برده شود.
وی با بیان اینکه این دستگاه از ایمنی بالایی برخوردار 
است، خاطر نشان کرد: دستگاه بدن خشک کن سقفی 

دستگاهی است که تمام بدن را به  صورت همزمان )از 
نوک سر تا انگشتان پا( خشک می کند.

وی با تاکید بر اینکه این طرح به ثبت اختراع رسیده 
است، عنوان کرد: این طرح را ابتدا به صورت آزمایشی 
در یکی از استخرهای یزد به کار گرفتیم و اکنون به 
واسطه قراردادی که با یک شرکت صنعتی منعقد 
انبوه  کردیم درصدد هستیم تا دستگاه را به تولید 

برسانیم.
به گفته وی،  این قرارداد به مدت 10 سال )اعطای 
لیسانس( بوده و به ارزش 875 میلیون تومان منعقد 

شده است.
احمد پور با اشاره به مزایای این دستگاه افزود: استفاده 
از این دستگاه می تواند در وقت افراد صرفه جویی کند؛ 
همچنین استفاده از این دستگاه در مکان های مختلف 

رعایت بهداشت را به همراه خواهد داشت.
این محقق با بیان اینکه این پروژه در فرابورس یا بازار 
دارایی فکری در پارک فناوری پردیس ارائه شد، خاطر 
نشان کرد: در بازار دارایی فکری طرح هایی که قابلیت 
تجاری سازی شدن دارند با حضور سرمایه گذاران ارائه 
می شود تا در نهایت توسط آنان به تولید انبوه برسد.این 
دستگاه نمونه خارجی ندارد و برای اولین بار در ایران 

طراحی شده است.
 این طرح با همکاری مرتضی احمد پور به نتیجه 

رسیده است.

بدن خشک کن سقفی ساخته شد

یک شرکت آمریکایی عینکی ساخته که 10 دقیقه پس از استفاده کاربر را به خوابی 
عمیق فرو می برد.

 شرکت Sana Health عینک خواب ساخته است. سازنده این عینک به کاربران 
خود قول می دهد پس از 10 دقیقه استفاده از آن به خوابی عمیق فروروند.

البته عینک سانا فقط محافظی در برابر نور نیست. این عینک با قابی شبیه  هدست 
واقعیت مجازی مکانیسم های مختلفی برای شبیه سازی صوتی وبصری در خود دارد. 
این شبیه سازی ها، الگوهایی را در مغز ایجاد می کنند که در چرخه های طبیعی 

خواب وجود دارند.
به این ترتیب وضعیتی استراحت عمیق را تلقین و بیخوابی را دور می کند.این 
شرکت همچنین دارای یک ماسک خواب است که می تواند نوسان های سیستم 
عصبی فرد را کنترل و برهمین اساس شبیه سازی صوتی و تصویری مخصوص فرد 

ارائه کند.
در حال حاضر این شرکت مشغول آزمایش دستگاه روی ورزشکاران است.

محققان پارچه هوشمندی ساخته اند که می تواند جایگزین ماوس رایانه شود. 
کاربران می توانند با حرکت دست روی آن صفحه نمایش رایانه را به یک تابلوی نقاشی 

دیجیتال تبدیل کنند.
 پارچه های هشمند معمولا می توانند روشنایی یا گرما ایجاد کنند و حس لامسه 

داشته باسند.
در همین راستا یک صفحه لمسی پارچه ای در شرکتNew Lab  ساخته شده 
تا بخشی از کاربردهای این فناوری را نشان دهد. این پارچه در حقیقت یک رومیزی 

هوشمند است که می تواند جایگزین ماوس رایانه شود.
در مرکز این پارچه هوشمند 762 در 914 میلیمتری یک میکروکنترلر قرار دارد که 
به حسگرهای X/Y متصل است. این حسگرها رشته ای رسانایی هستند که در پارچه 
بافته شده اند. سپس روی آن پارچه ای دیگر به عنوان پوشش قرار می گیرد تا تمام 

بافت های زیرین را بپوشاند. سپس پارچه حاصل برنامه ریزی می شود.
علاوه برآن موتورهای لرزشی نیز در پارچه مذکور کارگذاشته شده تا هنگامی که 

کاربر دست خود را روی پارچه می کشد، بازخوردی لمسی داشته باشد.
نتیجه حاصل یک پارچه لمسی است که کاربر می تواند روی آن حرکات مختلفی 
انجام دهد و در حقیقت صفحه نمایش رایانه را به یک تابلوی نقاشی بزرگ تبدیل می 

کند که می توان نقاشی های دیجیتال و مدل های سه بعدی در آن ساخت.
این پارچه لمسی با وزن 0.9 کیلوگرم را می توان به راحتی جا به جا کرد.

البته این پارچه لمسی برای فروش آماده نیست.

کارشناسان امنیتی هشدار می دهند که هکرها می توانند با نفوذ به دستگاه های تنظیم 
ضربان قلب که در داخل بدن انسان کار گذاشته می شود، زندگی این بیماران را به خطر 

بیندازند.
 بسیاری از تجهیزات پزشکی مبتنی بر فناوری اطلاعات مانند پمپ های تزریق انسولین 
و دستگاه های تنظیم کننده ضربان قلب از آسیب پذیری هایی برخوردار هستند که 

دستکاری آنها برای هکرها را ممکن می کند.
محققان شرکت امنیتی وایت اسکوپ می گویند دستگاه های تنظیم ضربان قلب 4 
شرکت مشهور سازنده این نوع تجهیزات و همین طور سیستم های مورد استفاده برای 
کنترل و بررسی عملکرد دستگاه های یاد شده در مجموع دارای 8000 آسیب پذیری 

مختلف هستند و این تعداد بی سابقه از اشکالات بسیار نگران کننده است.
کارشناسان وایت اسکوپ می گویند سیستم های نرم افزاری تولیدات هر چهار شرکت 
قدیمی و به روز نشده بوده و اطلاعات خصوصی مربوط به هر بیمار به طور رمزگذاری نشده 
بر روی آنها ذخیره می شود. لذا در زمان اتصال آنها به سیستم های نظارتی بدون نیاز به 

ورود کلمه عبور می توان به این اطلاعات دسترسی پیدا کرد.
در هفته های اخیر نفوذ بدافزار واناکرای به بسیاری از بیمارستان ها در سراسر جهان انجام 
اعمال جراحی را غیرممکن کرده و بسیاری از تجهیزات پزشکی را از کار انداخت و بیم آن 

می رود که تکرار حملات مشابه حیات بیماران را به طور جدی به مخاطره بیندازد.

این اولین بار نیست که هشدارهایی در مورد امنیت پایین تجهیزات حساس پزشکی 
منتشر می شود. در سال 2013 هم هکری به نام بارنابی جک از فاصله 15 متری توانسته 
بود شوکی مرگبار به یک دستگاه کنترل ضربان قلب وارد کند، اما شرکت های سازنده این 

نوع تجهیزات هشدارهای یاد شده را جدی نمی گیرند.

هکرها می توانند قلب بیماران را از کار بیندازند

یافتن مسیر سوارشدن به هواپیما و گیت های پرواز 
یکی از چالش های جدی مسافران در فرودگاه های 
بزرگ است و مسئولان فرودگاهی در انگلیس راه خلاقانه 

ای برای حل این مشکل یافته اند.  به تازگی 2000 
نشان راهنمای مبتنی بر فناوری واقعیت افزوده در نقاط 
مختلف دو ترمینال فرودگاه مذکور نصب شده است که 
جزییات فراوانی در مورد مسیر تحویل بار، سوار شدن به 
هواپیماهای مختلف و ... را در اختیار مسافران قرار می 
دهد. نشان های راهنمای مذکور به مسافران امکان می 
دهد تا دوربین گوشی خود را به یک مسیریاب حرفه 
ای مبدل کنند و از این طریق بتوانند خود را به سرعت 
برای پرواز به محل مورد نظر برسانند. با توجه به غیرقابل 
استفاده بودن سیستم ها و برنامه های مبتنی بر جی 
پی اس در محیط های سربسته ای مانند فرودگاه ها و 
ناکارآمدی برنامه هایی مانند نقشه گوگل در این زمینه 

به طور جدی  مسافران  به  تواند  مذکور می  خدمات 
برنامه 2.5  از  این سیستم بخشی  کمک کند. نصب 
میلیاردپوندی مسئولان فرودگاه Gatwick برای متحول 
سازی و ارائه خدمات پیشرفته مبتنی بر فناوری های 
نوین است. مسیر حرکت در قالب این سیستم از طریق 
پیکان های سبز رنگ مشخص می شود. ارائه این خدمات 
با همکاری شرکت PointrLabs صورت می گیرد که در 
زمینه عرضه برنامه های موبایلی و خدمات مرتبط با 
شرکت های هواپیمایی، فرودگاه ها و ... تخصص دارد. 
مسئولان فرودگاه Gatwick می گویند از این طریق هیچ 
اطلاعات شخصی از مسافران جمع آوری نشده و داده 

های خصوصی آنها محفوظ باقی خواهد ماند.

با فناوری واقعیت افزوده در فرودگاهها گم نمی شوید



اجتماعی6
سه شنبه -نهم  خرداد ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4291

 
مدیرکل گمرکات استان قم: 

گمرکات قم در سال گذشته 8960 میلیارد ریال 
درآمد کسب کرد 

مدیرکل گمرکات  استان قم گفت: در سال 95 میزان درآمدهای گمرکات استان به 
رقم هشت هزار و 960 میلیارد ریال رسید که این میزان نسبت به سال 94، رشد 29 

درصدی را نشان می دهد. 
حسن یاسری با اشاره به این که گمرکات قم در سال 95 درآمدزایی بسیار مطلوبی 
برای استان داشته است، بیان کرد: از مجموع این درآمدها، 12 میلیارد و 340 میلیون 
ریال درآمدهای استانی، 9 درصد مالیات بر ارزش افزوده و 2 هزار و 160 میلیارد ریال نیز 
از طریق پرداخت عوارض، وصول گردیده است.وی با بیان این که آمارهای گمرکات قم 
نشان می دهد درسال گذشته تراز تجاری استان مثبت شده و حجم صادرات از واردات 
پیشی گرفته است، افزود: در سال 95 بیش از 106هزار و 700 تن انواع کالا از قبیل 
شمش سرب، گرانول، پفک، کفش و صندل، چسب چوب، مواد و محصولات پلاستیکی 
و شیمیایی و همچنین هیدروکربن به ارزش 175 میلیون و 800 هزار دلار از گمرکات 

استان قم صادر شده است.
وی ادامه داد: کالاهای تولید شده در واحدهای صنعتی و تولیدی استان، بیشتر به 
کشورهایی همچون عراق، افغانستان، امارات، هند، پاکستان، ازبکستان و کره صادر می 

شود.
یاسری بااشاره به این که صادرات کالاهای با کیفیت داخلی به کشورهای خارجی 
گامی مهم برای تحقق اقتصاد مقاومتی است، گفت: پارسال ارزش کالاهای صادر شده 
به کشورهای مختلف دنیا با وجود کاهش 31 درصدی از لحاظ وزنی، نسبت به سال 94 
با رشد 1.7 درصدی مواجه بوده است، که این مساله نشان می دهد کالاهای بهتر و با 
کیفیت بالاتری از گمرکات استان قم صادر و وارد بازارهای جهانی شده اند.وی بیان کرد: 
همچنین در سال گذشته 82 هزار و 191 تن کالا مانند اجزا و قطعات موتور سیکلت، 
بیل مکانیکی، خودرو سواری، اجزا و قطعات پکیج، الیاف اکرلیک، دستگاه فتوکپی، لودر 
و لوازم آرایشی و بهداشتی وارد گمرکات استان قم شده است.وی ادامه داد: این کالاها 
بیشتر از کشورهایی همچون کره، چین، هند، ایتالیا، امارات، ترکیه و آلمان به ارزش 584 
میلیون و 846 هزار دلار از طریق گمرکات استان قم وارد کشور شده است.مدیرکل 
گمرکات استان قم، گفت: این میزان از واردات در مقایسه با سال 94 از نظر وزنی 16 
درصد کاهش و از نظر ارزش 19 درصد افزایش داشته است؛ این آمار بیان می کند که 
در سال 95 کالاهای سرمایه ای مورد نیاز واحدهای صنعتی بیشتر از کالاهای مصرفی 
وارد گمرکات استان قم شده است.وی افزود: در بخش ترانزیت کالا نیز در سال گذشته 
97 هزار و 357 تن کالا به ارزش 594 میلیون دلار از سایر گمرکات به گمرکات استان 
قم ترانزیت شده است که در مقایسه با سال 94 از نظر وزنی 6 درصد کاهش و از نظر 
ارزش 4 درصد رشد داشته است. وی ادامه داد: در بخش امانات پستی نیز یکهزار و 956 
بسته به وزن پنج هزار و 564 کیلوگرم از کشورهایی همچون آمریکا، استرالیا، امارات، 
آلمان و عراق به عنوان هدیه و سوغات به بخش امانات خارجی وارد و ترخیص شده و 
تعداد 6 هزار و 496 بسته به وزن 18هزار کیلوگرم نیز صادر گردیده است.یاسری با اشاره 
به برنامه های گمرکات قم برای مبارزه جدی و عملی با پدیده قاچاق در سال 95، گفت: 
در بخش قضایی گمرکات استان قم تعداد 150 فقره پرونده قاچاق به ارزش 91 هزار و 
534 میلیون ریال تشکیل شده که در مقایسه با مدت مشابه در سال 94 از لحاظ ارزشی 

72 درصد رشد و از نظر تعداد پرونده 17 درصد کاهش داشته است.
وی همچنین در خصوص به کارگیری سامانه های نوین در گمرکات قم، افزود: تمامی 
عملیات های ثبت و ترخیص کالا در گمرکات استان به صورت هوشمند انجام می گیرد 
و به دلیل شفاف بودن اطلاعات در این روش، امکان تخلف بسیار کاهش یافته است. 
وی پیرامون برنامه های آینده گمرکات قم نیز بیان کرد: اتصال خط راه آهن به گمرکات 
استان و تعیین شدن قم به عنوان استان معین تهران در انجام فعالیت های گمرکی از 
جمله اقدام هایی است که با اجرایی شدن آن، استان قم بیش از پیش در مسیر رشد و 

توسعه اقتصادی قرار می گیرد.

معاون سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( قم خبر داد؛

اعزام 25 هزار نفر از قم به مراسم 
ارتحال امام)ره(

معاون اجرایی سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم با اشاره به اعزام زائران 
از 7 استان برای برگزاری مراسم ارتحال امام خمینی)ره( از سهمیه 25 هزار نفری 

استان قم خبر داد. 
احمد بیطرفان در جلسه ستاد ارتحال حضرت امام خمینی)ره( که شامگاه یکشنبه 
در سالن امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره به در نظر گرفتن تمهیدات 
برگزاری مراسم ارتحال امام خمینی)ره( اظهار کرد: امسال 7 استان برای مراسم ارتحال 
امام اعزامی خواهند داست و سهمیه استان قم 25 هزار نفر است. معاون اجرایی سپاه 
امام علی بن ابی طالب)ع( استان قم با اشاره به افزایش دو برابری سهمیه اعزام استان 
قم، افزود: سال گذشته 12 هزار و 500 نفر از استان قم به مراسم ارتحال اعزام شدند 
اما امسال سهیمه اعزامی به 25 هزار نفر افزایش یافته است. وی بر لزوم تأمین وسایل 
نقلیه به منظور اعزام تأکید کرد و گفت: در هماهنگی هایی که با قرارگاه شهید فهمیده 
داشته ایم بسته های افطاری و شام نیز برای زائران در نظر گرفته شده است. بیطرفان 
افزود: مکان استقرار اتوبوس ها نیز بعد از مراسم و صرف افطاری مشخص شده است 
و همه تمهیدات انتظامی و امنیتی برای برگزاری بهتر این مراسم در نظر گرفته شده 
است. معاون اجرایی سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( با تأکید بر اینکه مسائل امنیتی 
برگزاری این مراسم در تهران برنامه ریزی شده است، عنوان کرد: کمیته پشتیبانی در 
قالب 650 کاروان با همراه داشتن مدیر کاروان، روحانی کاروان و مأموران امنیت در هر 
کاروان به اعزام افراد برای این مراسم اقدام می کند. وی با اشاره به اینکه ثبت نام زائران 
مسجد محور است، تأکید کرد: ثبت نام ها هم به صورت انفرادی در قابل گروه آقایان و 
خانم ها و هم به صورت خانوادگی به عمل می آید که تا امروز تا 75 درصد انجام شده 
است. بیطرفان از برقراری محدودیت های در اعزام مراسم امسال یادکرد و افزود: امسال 
توان جسمی و سن ثبت نام کنندگان برای اعزام زائران مد نظر قرار گرفته است و 

محدودیت هایی در این رابطه در نظر گرفته شده است.
تامین 300 دستگاه اتوبوس برای جابجایی زائران قمی 

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای قم  نیز در این جلسه گفت: حدود 300 
دستگاه اتوبوس برای جابجایی زائران این استان به حرم مطهر بنیانگذار جمهوری 
اسلامی به منظور شرکت در سالگرد ارتحال امام راحل آماده می باشد. ابوالفضل 
جمالی افزود: با این حال بیش از 350 دستگاه اتوبوس دیگر نیاز داریم، که با توجه به 
اینکه استان های همجوار قم نیز کاروان های اعزامی به این مراسم دارند، این موضوع 

باید از طریق ستاد مرکزی تهران پیگیری شود.

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم عنوان کرد

 اتخاذ تدابیر لازم برای استقبال از مسافران
 1۴ خرداد

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم گفت: بخش قابل توجهی 
از افراد شرکت کننده در مراسم سالگرد ارتحال امام به منظور زیارت حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( در شهر قم حضور می یابند به همین علت برنامه ریزی های لازم 

برای استقبال از آنها انجام شده است .
سید محسن میرهادی در جلسه ستاد ارتحال امام خمینی)ره( که در تالار امام 
جواد)ع( استانداری برگزار شد، با بیان اینکه شهرداری امسال نیز همانند سال های 
گذشته نیروهای خود را برای اعزام شهروندان قمی به مراسم سالگرد ارتحال امام 
خمینی)ره( در حالت آماده باش کامل قرار داده است، اظهار کرد: مناطق هشت گانه 
شهرداری قم برای استقبال از شهروندان و زائران در ایام چهاردهم و پانزدهم خرداد 
آمادگی مطلوبی دارند. وی با اشاره به اینکه سیاه پوش کردن محیط شهری قم همزمان 
با سالروز رحلت امام خمینی)ره( انجام می گردد، اضافه کرد: سازمان اتوبوسرانی 
شهرداری قم در اعزام اتوبوس های واحد برای جابه جایی داوطلبین شرکت در مراسم 
سالگرد ارتحال امام خمینی)ره(  در تهران مشارکت داشته است. میرهادی از آماده سازی 
پارك سوارها توسط مناطق هشت گانه شهرداری یاد کرد و گفت: بخش قابل توجهی از 
افراد شرکت کننده در مراسم سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( به منظور زیارت حرم 
مطهر حضرت معصومه)س( در شهر قم حضور می یابند به همین علت برنامه ریزی های 
لازم برای استقبال از آنها انجام شده است. وی به اهتمام مدیران شهرداری نسبت 
به تعامل با دستگاه های مختلف اجرایی اشاره کرد و ادامه داد: در سالروز رحلت امام 
خمینی)ره( فعالیت های تبلیغی و اطلاع رسانی های لازم نیز در مجموعه شهرداری مورد 
توجه قرار گرفته است. مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم بر 
حضور اقشار مختلف مردم در مراسم سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( تاکید کرد و افزود: 
امیدواریم شهروندان در مراسم های چهاردهم و پانزدهم خرداد به موضوع پاکیزه نگه 
داشتن محیط شهری نگاه ویژه ای داشته باشند. میرهادی با تاکید بر اینکه برخی از 
نیروهای شهرداری در قالب تیم های جداگانه برای خدمات رسانی به کاروان های اعزامی 
از قم و دیگر زائران مرقد امام خمینی)ره( به تهران اعزام می شوند، اظهار کرد: امیدواریم 
امسال نیز همانند سال گذشته بتوانیم با مشارکت دستگاه ها مراسم های سالگرد ارتحال 

امام خمینی)ره( را به شیوه مطلوب برگزار کنیم.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم  خبرداد

برگزاری برنامه های متنوع فرهنگی در ماه 
مبارک رمضان 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری شهرداری قم از برگزاری برنامه های فرهنگی ملی 
و منطقه ای ویژه ماه رمضان خبر داد .

مجید رفیعی با اشاره به اجرای برنامه های سازمان فرهنگی هنری در ماه مبارك 
رمضان، اظهار کرد: این برنامه ها در قالب های ملی، سطح شهر و منطقه ای پیگیری 
می شود برنامه های ملی با مشارکت حرم مطهر حضرت معصومه)س( می باشد که از 

جمله آنها مشق کرامت در قالب برنامه های هنری ویژه مخاطب عام است.
وی خاطرنشان کرد: برنامه تفسیر موضوعی کل قرآن کریم ویژه بانوان شهر برگزار 
می شود که مؤسسه نورالیقین به عنوان مجری و شهرداری قم به عنوان پشتیبان و 
مشارکت کننده این برنامه است. رفیعی با اشاره به دیگر برنامه های فرهنگی ویژه ماه 
رمضان، گفت: جلسات تفسیر با روش خلاق و بدیع از سوی مساجد منطقه انصار 
برگزار می شود . همچنین جشنی برای فرزندان شهدای مدافع حرم در عید سعید 
فطر در سطح شهر برگزار می شود. وی خاطرنشان کرد:  مسابقه کتابخوانی نیز ویژه 
این ایام برگزار می شود که در نهایت مرحله نهایی آن پس از ماه رمضان صورت 
می گیرد. مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره به برنامه های ویژه 
شب های قدر، گفت: برنامه های ویژه کودکان در شب های قدر در مصلی پیگیری 
می شود به همین منظور فضایی برای کودکان در مصلی در نظر گرفته شده که 
برنامه های فرهنگی و تفریحی در آنجا ارائه می شود. رفیعی برپایی ایستگاه فرهنگی 
14 و 15 خرداد در جوار منزل حضرت امام، برگزاری برنامه جنگ شبانه در شهرداری 
مرکز و مسابقه کتابخوانی و سرگرمی برای کودکان را از دیگر برنامه های سازمان 
ویژه ایام ماه رمضان ذکر کرد. وی با اشاره به برپایی نمایشگاه در بوستان های فدك 
و نبوت، گفت: این نمایشگاه شامل استیج، غرفه، برنامه های تفریحی، مشاوره، قرآن، 
احکام و حلقه معرفت است کتاب انس با قرآن در سیره عالمان ویژه ماه رمضان 
نیز در تمام نمایشگاه های سطح شهر توزیع می شود. مدیرعامل سازمان فرهنگی 
ورزشی شهرداری قم تصریح کرد: مسابقه فرهنگی ورزشی جام رمضان از دیگر 
برنامه ها محسوب می شود، پس از مشخص شدن برگزیدگان در سطح منطقه مرحله 
نهایی آن پس از ماه رمضان برگزار می شود. رفیعی با اشاره به رویکرد برنامه های ماه 
رمضان، عنوان کرد: در بحث های تفسیری تلاش می شود مباحث فرهنگ شهروندی 
با مباحث تفسیر قرآن مرتبط شود و در بوستان ها مباحث قرآنی و معرفتی و در 

برنامه های سرگرمی عمق بخشی به معارف پیگیری می شود.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی قم خبرداد

مصدومیت یک شهروند قمی بر اثر ریزش آوار 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: در عملیات های 
آتش نشانی در دو روز اخیر یك نفر بر اثر ریزش آوار از ناحیه ستون فقرات مصدوم شد .

عباس جعفری با اشاره به عملیات های آتش نشانی انجام شده در 48 ساعت اخیر 
در شهر قم، اظهار کرد: نیروهای سازمان آتش نشانی طی دو روز گذشته 31 عملیات 
آتش نشانی شامل اطفای حریق، نجات و ایمن سازی انجام داده اند. وی با تاکید بر اینکه 
انجام عملیات های آتش نشانی براساس اطلاع رسانی از طریق سامانه 125 صورت 
می گیرد، خاطرنشان کرد: در دو روز گذشته 17 عملیات اطفای حریق در شهر قم انجام 
شده است. جعفری اضافه کرد: این عملیات ها شامل اطفای حریق یك باب صحافی، 6 
مورد ضایعات، یك پست برق، انبار کالا، کارخانه دمپایی و یك باب مغازه بوده است. وی 
با اشاره به انجام چهار عملیات نجات در دو روز گذشته، افزود: عملیات های نجات در دو 
روز گذشته در شهر قم شامل برداشت آوار از روی یك فرد که موجب مصدومیت فرد از 
ناحیه ستون فقرات شده و سه مورد نجات محبوس شدگان در منزل می شود. مدیرعامل 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم به انجام 10 عملیات ایمن سازی در 
شهر اشاره کرد و افزود: این عملیات ها شامل بازگشایی درب منزل و خودرو، رفع نشت 

گاز مغازه، نشت سوخت خودرو و... بوده است.

مهسا شریفی 
ائمه اطهار)ع( و بزرگان دین دروغ را پایه و بنیان تمام بدی ها و کلید 
تمامی زشتی ها و پلیدی ها دانسته اند؛ معصیتی بزرگ که مواهب و 
الطاف الهی از انسان دور می سازد. ماه رمضان هنگامه ای ارزشمند 
است تا انسان با زدودن زنگار دل و استغفار از این گناه بزرگ به تقرب 
الهی دست یابد.  دروغ در سخن و گفتار فرد رخ می دهد و در اصطلاح 
به معنی نداشتن همخوانی سخن با حقیقت است. شخص دروغ گو 
سعی دارد تا با دروغ و سوگندهای دروغین و به بهره برداری از باورهای 
مردم بپردازد و به منافع شخصی خود دست یابد.  دروغ از بدترین و 
زشت ترین گناهان و منشا بسیاری از مفاسد محسوب می شود تا آنجا 
که یکی از گناهان کبیره و از رذایل اخلاقی بزرگ به شمار می رود و 
در قرآن و روایت های معصومان)ع( به شدت نکوهش شده است و 
آن را ریشه و سرچشمه سایر گناهان دانسته اند. خداوند در آیه 28 
سوره غافر می فرماید: »خداوند کاذبان و دروغگویان را هدایت نمی 
کند و اسباب بی آبروی شان را فراهم می کند.« سلب اعتماد عمومی 
از مهمترین آثار دروغ گویی در حوزه اجتماعی است. افزایش دروغ در 
میان افراد جامعه، هر گونه قضاوت و داوری درست را از میان می برد و 
اشخاص در تعامل با یکدیگر نمی توانند به گفتارهای یکدیگر در هیچ 
حوزه ای اعتماد کنند. امام علی)ع( در روایتی می فرماید: »از دوستی با 
دروغگو بپرهیزید که او همچون سراب است، دور را در نظر تو نزدیک 
و نزدیک را دور می سازد.« با توجه به اهمیت مساله دروغ و آثار آن بر 
زندگی فردی و اجتماعی پژوهشگر ایرنا  با »سید محسن میرباقری« 
عضو هیات علمی تربیت دبیر دانشگاه شهید رجایی و عضو موسسه 
علوم مجتبی)ع( به گفت وگو پرداخته است که در ادامه می خوانید.. 

میرباقری دروغ را به معنای بیان خلاف حقیقت و واقع برای دیگران 
دانست و گفت: در آیه های قرآن و روایت های ائمه اطهار)ع( فرد دروغ 
گو، بسیار مذمت و آثار بسیار نامطلوبی برای دروغ بیان شده است و این 
بزرگواران دروغ را به عنوان یکی از گناهان کبیره معرفی کرده اند. در 
شرح نهج البلاغه در حدیثی از پیامبر اکرم)ص( نقل می شود: »وقتی 
که فردی دروغ بگوید فرشتگان از او یک میل دور می شوند به خاطر 

بوی بدی که از دروغ او استشمام می کند.« 
بنابراین از این حدیث می توان دریافت که گناهان آثاری دارند که 
امکان دارد، انسان متوجه آن نشود اما عارفان و عالمان نسبت به آن 
واقف هستند و تاثیرات منفی آن را متوجه می شوند. انسان دروغ نمی 
گوید مگر به دلیل خواری خویشتن و حقارتی که در او وجود دارد و 
دروغ گویی از علایم نفاق است. عضو هیات علمی تربیت دبیر دانشگاه 
شهید رجایی در پاسخ به این پرسش که آیا ایمان و دروغ با هم قابل 

جمع است یا خیر، اظهار داشت: امیرمومنان)ع( در بحار الانوار جلد 72 
صفحه 261 می فرماید: »صدق امانت و دروغ گویی خیانت است.« و 
در حدیثی از امام کاظم)ع( به یکی از اصحاب خود به نام حشام بن 
حکم آمده است: »انسان عاقل دروغ نمی گوید هرچند که خواسته دل 
او در دروغ باشد.« کذب و ایمان با هم قابل جمع نیست و افرادی دروغ 
پردازی می کنند که به خصوص در ارتباط با مسایل معنوی و الهی به 
آیه های خدا ایمان ندارند. در این ارتباط امام باقر)ع( در بحار الانوار جلد 
72 صفحه 247 فرمود: »یکی از آثار کذب ویرانی و ویران گری ایمان 
است.« حسن بن محبوب یکی از اصحاب امام صادق)ع( می گوید: از 
امام صادق )ع( پرسیدم: آیا ممکن است مومن، بخیل باشد؟ فرمود: 
آری. پرسیدم: آیا می شود ترسو باشد؟ فرمود: آری. پرسیدم: آیا دروغگو 
هست؟ فرمود: نه و خائن هم نیست. سپس فرمود: مومن بر هر خویی 
سرشته می شود، مگر خیانت و دروغ. این کارشناس مسایل دینی در 
ارتباط با پیامدهای دروغ یادآور شد: هر فردی که باب دروغ گویی بر او 
باز شود هر کاری را ممکن است انجام دهد، پس انسان باید تمرین کند 
که هرگز دروغ نگوید. رسول اکرم)ص( در ارتباط با آثار و نتایج دروغ 
در روایتی می فرماید: »فجور به معنای خودکامگی و معصیت گفته 
شده است و دروغ انسان را به فجور، خودکامگی و معصیت منحرف می 
کند و فجور، معصیت و خودکامگی انسان را به سمت آتش جهنم می 

کشاند.« مومن حتی باید از دروغ شوخی هم بپرهیزد و امام علی)ع( 
در بحار الانوار جلد 72 صفحه 249 فرمود: »هیچ بنده ای طعم ایمان 
نمی چشد مگر آن که دروغ را ترک کند دروغی که شوخی باشد یا 
جدی«. امام سجاد نیز در بحار الانوار جلد 72 صفحه 235 می فرماید: 
»از دروغ بپرهیز کوچک یا بزرگ و شوخی یا جدی. اگر فردی در دروغ 
کوچک بی پروا باشد آرام آرام به دروغ بزرگ هم جرات پیدا می کند.« 
وی با اشاره به این که دروغ، پایه و اساس تمام بدی ها و گناهان است، 
تصریح کرد: در برخی از روایت ها گفته اند کارهای بد کلیدی دارد که 
دروغ است و فردی که اهل دروغ گویی باشد به خودش اجازه می دهد 
تا هر عمل گناهی انجام و سپس منکر آن شود. امام باقر)ع( در بحار 
الانوار جلد 72 صفحه 236 فرمود: »خداوند برای شرها قفل هایی قرار 
داده و با فطرت و حیایی که در انسان است نمی تواند کار شر انجام 
دهد اما یک کلیدی برای آن وجود دارد که اگر فردی به آن مبتلا شود 
هر شری برای او امکان پذیر خواهد شد و آن شراب خواری است و اما 
دروغ گویی از شراب خواری بدتر است.« امام عسکری)ع( در حدیثی 
می فرماید: »همه بدی ها را در منزلی جمع کردند و کلید آن را دروغ 
قرار دادند.« میرباقری در تقسیم بندی گناهان با بیان این که در میان 
دروغ ها برخی قبح بیشتری دارند، گفت: دروغ هایی که به خدا، پیامبر 
و مسایل الهی بسته شود گناه و پیامدهای بدتری دارد. پروردگار متعال 

در آیه 144 سوره انعام می فرماید: »چه کسی ظالم تر است از آن 
فردی که به خدا دروغ ببندد تا از روی نادانی مردم را گمراه کند.« و 
در آیه 60 سوره زمر آمده است: »روز قیامت خواهی دید افرادی که به 
خدا دروغ بسته اند صورت شان سیاه است.« بنابراین خیلی باید مراقب 
اظهار نظرهای دینی خود بود. امام صادق)ع( در کافی جلد 2 و صفحه 
339 فرمود: »دروغ بستن به خدا و پیامبر خدا از گناهان کبیره است.« 
عضو هیات علمی تربیت دبیر دانشگاه شهید رجایی در رابطه با دروغ 
گویی در ماه مبارک رمضان، اظهار داشت: یکی از مبطلات روزه، دروغ 
به خدا و پیامبرش است. هر دروغی روزه را باطل نمی کند البته ارزش 
آن را کم می کند اما دروغ به خدا و مقدس ها روزه را باطل می کند. 
ماه رمضان فرصتی بسیار طلایی به شمار می رود و مومن خود را آماده 
می کند برای آن که برای خدا خویشتن داری کند و غذا نمی خورد 
و از مبطلات روزه اجتناب می کند این آمادگی یک زمینه اخلاص 
فراتری را هم به وجود می آورد. به خصوص که رمضان، ماه نزول قرآن 
و رحمت خدا نیز است و شیطان ها در غل و زنجیرند و درهای بهشت 
گشوده شده اند. در حدیث نورانی از حضرت محمد)ص( آمده است: 
»در این ماه انسان آمادگی بیشتری برای تقوای الهی دارد و انسان باید 
خود را برای پاک بودن و پاکیزگی مهیا سازد.«  روزه داران سه گروه 
هستند دسته نخست افرادی که از خوراک و آشامیدن اجتناب می 
کنند و بخش دوم افرادی که از هر گناهی دوری می کنند و سوم 
آنهایی که از غفلت خدا می پرهیزند. مومنان می بایست که از این 
فرصت برای تطهیر نفس استفاده کنند. خداوند در قرآن می فرماید: »ما 
روزه بر شما مانند گذشتگان واجب کردیم. روزه می تواند شما را به مقام 
تقوا برساند پس از آن بهره ببرید.« این کارشناس مسایل دینی دروغ 
را در 2 موقع جایز دانست و یادآور شد: اصطلاحی در میان مردم رایج 
شده است مبنی بر این که دروغ مصلحتی عیبی ندارد اما در این ارتباط 
هر مصلحتی منظور نیست. اگر مطلق مصلحت باشد ما دروغ بدون 
مصلحت نداریم. هر فردی برای دروغی که می گوید مصلحتی برای 
خودش متصور است. امام صادق)ع( در بحار الانوار جلد 72 صفحه 
236 فرمود: »دروغ ناپسند است مگر در2 چیز؛ شر ظالمی را از خود 
یا بنده مومن خدا دفع کند و میان افراد اصلاح و صلح برقرار کند.« 
وی در پایان در ارتباط با این موضوع که چگونه می توان راست گویی 
و صداقت را در جامعه نهادینه کرد، بیان داشت: صداقت را به کودکان 
باید آموخت و والدین باید در عمل صادق باشند و به در تربیت فرزندان 
راستگویی را تمرین و قبح و زشتی دروغ را برای آنها تشریح کنند و 
اگر در خانواده فضای صدق حاکم باشد به جامعه نیز سرایت می کند 

بنابراین کار فرهنگی باید روی آن انجام شود.

دروغ؛ کلید تمامی زشتی ها و پلیدی ها 

کنترل خشم در زندگی زناشویی 
هیجانی طبیعی است که همه ما آن را در زندگی تجربه میکنیم، 
اما زمانی که به دفعات اتفاق بیفتد و نحوه ابراز آن مناسب نباشد، می 
تواند به یک حس مخرب و ویرانگر تبدیل شود و پیامدهای ناگواری 

را برای فرد و اطرافیان رقم بزند. 
 برخی از افراد هنگام احساس خشم رفتارهای پرخاشگرانه از 
خود نشان می دهند؛ با صدای بلند داد می زنند، ناسزا می گویند، 
دیگران را کتک می زنند، آن ها را مسخره می کنند، به صحبت 
دیگران گوش نمی دهند و حقوق دیگران را نادیده می گیرند. برخی 
دیگر در زمان احساس خشم آرام، ولی محکم صحبت می کنند. 
صحبت دیگران را قطع نمی کنند و بدون اینکه به حقوق دیگران 
تجاوز کنند، احساسات خود را شفاف و محترمانه بیان می کنند. 
به این رفتارها رفتارهای جرأتمندانه می گویند. فرد با کمک رفتار 
جرأتمندانه، می تواند بدون پرخاشگری و خودخوری به دیگران 
نشان دهد که عصبانی و ناراحت شده است. باتوجه به تأثیرات 
مخرب رفتارهای پرخاشگرانه در خانواده و به خصوص رابطه زوجین، 

در ادامه راهکارهایی برای مدیریت خشم ارائه می شود.

پیشگیری از بروز خشم
هنگام خشم ابتدا نشانه های آغازین و هشداردهنده آن بروز 
از  می توان  آن ها،  کنترل  و  نشانه ها  این  شناخت  با  می کند. 
شدت یافتن خشم جلوگیری کرد. تغییرات بدنی همچون افزایش 
تغییر  منقبض شدن عضلات،  فشارخون،  افزایش  قلب،  ضربان 
تنفس، مشت شدن دست ها و به هم فشردن دندان ها، از نشانه های 

فیزیولوژیک خشم است.
بیان احساس منفی

گاهی اوقات زوجین هنگام اختلاف و بروز مشکل به جای بیان 
ناراحتی و خشم خود، آن احساس را به نمایش می گذارند؛ مثلا 
اخم می کنند، حرف نمی زنند، داد و فریاد می کنند و...؛ نکته مهم 
این است که اگر ناراحتی خود را به زبان نیاورید، همسرتان متوجه 
نمی شود که شما چه احساسی دارید. به جای خشم و پرخاشگری، 
با استفاده از کلمات مناسب احساس خود را بیان کنید، مثلا 
بگویید: »زمانی که به قولت عمل نمی کنی، ناراحت می شوم«؛ بابیان 
احساسات خود، زمینه مناسبی را برای حل مشکلی که چنین 

احساساتی را به وجود آورده است، فراهم می کنید.
مراقب کلام خود باشید

تحقیر، توهین، تهدید، سرزنش و پرخاشگری نکنید. دقت کنید 
اگر صدای تان بلندتر شده و به تندی یا با پرخاشگری صحبت 

می کنید، کمی مکث کنید تا آرام شوید.
ترک موقعیت

زمانی که فکر می کنید درصورت ادامه بحث دیگر نمی توانید خشم 
خود را کنترل کنید، ادامه صحبت تان را به زمان دیگری موکول 
کنید؛ با این کار به خود و همسرتان فرصت می دهید تا از عصبانیت 
و خشم فاصله بگیرید و رفتار مناسب تری داشته باشید. برای این 
منظور می توانید بگویید: »الان شرایط روحی مناسبی نداریم، ممکن 
است حرف هایی بزنیم که هر دو بعدا پشیمان شویم! اجازه بده در 

شرایط بهتری با یکدیگر صحبت کنیم.«
خود را آرام کنید

روش هایی مانند تنفس عمیق، شست وشوی دست و صورت، 
نوشیدن آب و پیاده روی در کاهش خشم و عصبانیت مؤثر است. 

ریلکسیشن)آرام سازی( نیز یکی از روش های مؤثر برای کاهش 
خشم و اضطراب است. ریلکسیشن به معنای آرام کردن عضلات 
منقبض بدن است. وقتی فرد خشمگین می شود، بدن حالت انقباض 
پیدا می کند، اما وقتی بدن در حالت ریلکس قرار می گیرد، دیگر 

تنش و انقباضی در بدن وجود ندارد و ذهن فرد نیز آرام می شود.
مسائل و مشکلات خود را حل کنید

گاهی زوجین به این دلیل دچار خشم و عصبانیت می شوند که 
به دنبال حل مسئله نیستند، برای خروج از بن بست عصبانیت، به 
حل مشکلاتی که موجب خشم و عصبانیت می شود، بیندیشید. 
به این منظور نخست مشکل را به طور دقیق تعریف و سپس 
راه حل هایی برای آن انتخاب و آنگاه نکات مثبت و منفی هر راه حل 

را بررسی و در پایان بهترین راه حل را انتخاب کنید.
گذشت کنید

گذشت به معنای فراموش کردن مسئله نیست، بلکه گذشت به 
معنای رهاکردن خود از خشم است. گذشت نشانه کنترل شما بر 

احساسات تان است، نه نشانه ضعف.






